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Такку.❙

стор.  7»

У Києві відбувся 
10-й безпековий 

форум

Учорашні курси 
НБУ:
1 $ = 41,356 грн 
1 € = 45,992 грн

стор. 3»

Верховна Рада України 
підтримала у першому читанні 
проєкт Закону про Державний 

бюджет України на 2025 рік

стор. 8—9»

Необмежено 
цілеспрямований

Майї Санду перемога далася нелегко.
Фото з сайту swissinfo.ch.

❙
❙

Покоління, загартоване 
війною

Прокурорські ставки 
без надбавки 

Тіло 20-річного Олега Сергачова 
з Полтавщини після перенесеного 

в дитинстві енцефаліту повністю 
паралізоване. Однак хлопець не 

змирився з долею 

Учорашні курси 
НБУ:
1 $ = 41,283 грн 
1 € = 44,813 грн

стор. 2»

Молдова: атаки на 
демократію відбили
Діаспоряни врятували країну від російської залежності



СЕРЕДА, 6 ЛИСТОПАДА 20242 ІнФорУМ
Новий пакет допомоги невдовзі Україна отримає від Литви. Йдеться про партію 
тепловізорів, безпілотників та іншого обладнання, що сьогодні вкрай необхідне 
на полі бою. 

За повідомленням 
Лаурінаса Кащюнаса,

міністра оборони Литви

УКРАЇНА МОЛОДА

СУСІДИ

Молдова: 
атаки на 
демократію 
відбили
Діаспоряни врятували країну  
від російської залежності

Євдокія ФЕЩЕНКО

	 За	результатами	підрахунку	всіх	голосів,	у	другому	турі	вибо
рів	президента	Молдови	перемогу	здобула	чинна	глава	держави	
Майя	Санду.	За	неї	віддали	свої	голоси	майже	930	тисяч	виборців,	
або	ж	55,33%	тих,	хто	взяв	участь	у	голосуванні.	За	її	суперника	—	
висуванця	проросійської	Партії	соціалістів	Александра	Стояног
ло	—	проголосували	понад	750	тисяч	молдован,	або	ж	44,67%.
	 Сценарій	Кремля	протягти	більш	лояльного	до	росії	кандида
та	провалився,	попри	вкладені	кошти	і	зусилля.	Це	при	тому,	що	
зафіксовано	численні	випадки	перевезення	виборців	на	виборчі	
дільниці	у	росії,	білорусі,	Азербайджані,	Туреччині	та	на	лівому	
березі	Дністра.	Надходило	безліч	повідомлень	про	мінування	як	
усередині	країни,	так	і	за	кордоном.	На	виборчі	дільниці	у	Фран
кфурті	та	Ліверпулі	надійшло	чотири	неправдиві	повідомлення	
про	мінування,	які	мали	на	меті	зупинити	голосування.	До	того	ж	
ЦВК	Молдови	зіткнулася	з	кількома	хакерськими	атаками.
	 Правоохоронці	зареєстрували	200	порушень:	агітація	в	день	
виборів,	фотографування	бюлетенів,	підкуп	виборців,	організо
ване	транспортування	виборців.	А	спостережна	місія	PromoLEX	
зафіксувала	920	інцидентів:	порушення	таємниці	голосування	та	
порушення,	пов’язані	з	організацією	голосування.
	 Проросійський	експрезидент	Молдови,	лідер	Партії	соціалістів	
Ігор	Додон	після	перемоги	чинної	президентки	Майї	Санду	на	виб
орах	назвав	її	«президенткою	діаспори».	Маючи	на	увазі,	що	на	за
кордонних	дільницях	за	неї	проголосували	понад	80%	виборців.
	 «Молдова	зазнала	безпрецедентної	атаки	в	історії	всієї	Євро
пи:	брудні	гроші,	незаконний	підкуп	голосів,	втручання	злочин
них	угруповань	у	виборчі	процеси,	поширення	ненависті	та	стра
ху	в	нашому	суспільстві.	Але	наш	народ	об’єднався,	і	громадяни	
виграли»,	—	заявила	президентка	після	перемоги	у	своєму	вибор
чому	штабі.
	 Майя	Санду	також	звернулася	до	виборців	російською	мо
вою,	акцентувавши,	що	почула	голос	тих,	хто	підтримав	її,	і	тих,	
хто	проголосував	за	її	суперника,	кандидата	від	проросійської	
Партії	соціалістів	Александра	Стояногло.	Переможиця	виборів	
зобов’язалась	бути	президентом	для	всіх.	
	 «У	нашому	виборі	гідного	майбутнього	ніхто	не	програє,	—	
сказала	вона.	—	Ми	можемо	дотримуватися	різних	точок	зору,	го
ворити	різними	мовами,	але	ми	всі	хочемо	миру,	взаєморозумін
ня	і	гідного	життя	для	наших	дітей.	Це	моя	головна	мета	для	
Молдови	на	найближчі	роки.	Нам	необхідне	об’єднання	суспіль
ства».
	 Під	час	президентства	Майї	Санду	Молдова	здобула	кандидац
тво	у	члени	ЄС,	поступово	виходить	зпід	російського	впливу	і	ста
ла	однією	з	небагатьох	пострадянських	республік,	що	підтримала	
Україну	на	тлі	повномасштабного	вторгнення	росії,	нагадала	на
родна	депутатка	ВРУ	Ірина	Геращенко.
	 Попри	перемогу,	Санду	чекає	непростий	період,	адже	наступно
го	року	в	Молдові	проходитимуть	парламентські	вибори,	на	яких	
партії	президентки	буде	непросто	боротися	за	збереження	біль
шості.	А	зараз,	Молдова	склала	іспит	на	євроінтеграцію	та	під
твердила	свій	шлях	демократичної	країни	в	сторону	Заходу.	n

n

Майя Санду.
Фото Getty Images.

❙
❙

Лариса САЛІМОНОВИЧ

	 У	Курській	області	розвід
ка	США	зафіксувала	10	ти
сяч	солдатів	Північної	Кореї,	
які	 можуть	 почати	 наступ	
найближчими	днями.	Про	це	
повідомив	речник	Держдепу	
Метью	Міллер,	зауваживши,	
що	американська	сторона	на
разі	не	може	підтвердити	ін
формацію	про	вже	фактичну	
участь	союзника	путіна	у	вій
ні.	«Але	якщо	солдати	КНДР	
вступлять	 у	 бій,	 —	 сказав	
він,	—	то	будуть	легітимни
ми	цілями».	Тобто	вбивати	їх	
нам	таки	дозволять.
	 До	 речі,	 дані	 США	 про	
присутність	військ	Кім	Чен	
Ина	на	Курщині	дещо	відріз
няються	від	тих,	які	озвучує	
українська	 сторона.	 Зокре
ма,	 Володимир	 Зеленський	
у	понеділок,	після	доповіді	
розвідок,	повідомив,	що	ко
рейців	з	бурятськими	паспор
тами	там	вже	не	10,	а	11	ти
сяч.	При	цьому	він	підкрес
лив	той	факт,	що	реакція	за
хідних	партнерів	України	на	
вступ	КНДР	у	війну	на	боці	
кремлівських	терористів	за
лишається	слабкою.
	 Тим	часом	рашисти	щод
ня	 активно	 просуваються	
вперед	на	східному	напрям
ку.	 Як	 було	 повідомлено	 4	

листопада	на	сторінці	аналі
тичного	проєкту	DeepState	у	
Telegram,	окупанти	захопи
ли	селище	Степанівка	у	Кра
маторському	районі	Донець
кої	області,	а	також	демонс
трують	просування	поблизу	
Курахового,	Богоявленки	та	
в	Кремінній	Балці.	Цього	ж	
дня	 стало	 відомо	 про	 успіх	
кацапів	у	районі	села	Коліс
никівка	на	Куп’янщині	і	се
лища	 Новоселівське	 Лу
ганської	 області.	 Раніше	
повідомлялося	 про	 наступ	
московської	орди	в	напрямку	
харківських	Липців,	оскіль
ки	вони	намагаються	зайня
ти	панівні	висоти.	
	 Не	 маючи	 переваги	 ні	 в	
чисельності	військ,	ні	в	оз
броєнні,	українські	захисни
ки	намагаються	вести	більш	
технологічну	війну.	Днями	
канал	36ї	ОБрМП	Сил	обо
рони	 України	 розповсюдив	
відео,	 на	якому	ЗСУ	вщент	
рознесли	ворожу	десантуру.	
«Джавелін	вирішує!	—	йдеть
ся	в	повідомленні.	—	Тоталь
ний	 розбір	 БМП	 штурмо
вої	групи	росіян	на	Курщині	
розрахунком	«Джвавеліна»	
миколаївських	морпіхів.	На
кат	десанту	розбитий	силами	
артилерії	та	ударних	дронів	
бригади».	Аеророзвідку	при	
виконанні	даної	операції	за

безпечив	 підрозділ	 дроно
водів	«ГРИФОН	501».	
	 Обороноздатність	ЗСУ	має	
шанс	 зміцніти	 в	 недалекому	
майбутньому.	 Генеральний	
секретар	 НАТО	Марк	 Рютте	
на	 спільній	 пресконференції	
з	канцлером	Німеччини	Ола
фом	Шольцем	повідомив,	що	
німецька	оборонна	компанія	
Rheinmetall	 завершує	 будів
ництво	вже	другого	заводу	в	
Україні.	Перший	був	відкри
тий	недавно	і	вже	працює	над	
ремонтом	 та	 виробництвом	
бронетехніки.	 Обидва	 під
приємства	добре	захищені	від	
можливих	рашистських	атак.	
	 Новий	 пакет	 допомоги	
невдовзі	Україна	 отримає	 і	
від	Литви.	Про	це	повідомив	
міністр	оборони	Лаурінас	Ка
щюнас,	перебуваючи	з	візи
том	у	Києві.	Йдеться	про	пар
тію	 тепловізорів,	 безпілот
ників	та	іншого	обладнання,	
що	сьогодні	вкрай	необхідне	
на	полі	бою.	Також	уряд	бал
тійської	 країни	 виділив	 10	
мільйонів	євро	для	закупівлі	
в	наступному	році	БПЛА	ли
товського	виробництва.	Пла
нується	також	виділення	30	
мільйонів	євро	на	підтримку	
Коаліції	з	протимінної	діяль
ності	 та	 чеської	 ініціативи	
щодо	закупівлі	боєприпасів	
для	ЗСУ.	n

НА ФРОНТІ

Орда просувається
Північнокорейські солдати вже готові до бою на Курщині, а 
рашисти продовжують займати міста на Донбасі

n

Людмила СТРИГУН

	 Черкаська	 полі
ція	 затримала	 чо
ловіка,	який	обіцяв	
розшукати	зниклого	
військового	 ЗСУ	 та	
вимагав	гроші	у	його	
дружини.	Як	повідо
мили	 «Україні	 мо
лодій»	 у	 черкась
кій	обласній	поліції,	
чоловік	 обіцяв,	 що	
може	 «домовитись»	
з	 окупантами	 щодо	
встановлення	 місця	
перебування	 безвіс
ти	зниклого	військо
вослужбовця.	
	 «28річний	 чер
кащанин	захотів	зба
гатитися	 на	 чужо
му	 горі.	 Він	 спочат
ку	 обіцяв	 дружині	
військового	 поспри
яти	знайти	чоловіка,	
а	 потім	 погрозами	
та	 шантажем	 вима
гав	у	39річної	жінки	
сплатити	йому	майже	
200	тисяч	гривень»,	
—	розповідають	пра
воохоронці.	 Части
на	 грошей,	 уточню
ють	у	поліції,	начеб
то	мала	бути	спрямо
вана	 на	 «вирішення	
питання»	 з	 російсь
кими	 окупантами.	
Так	 зловмисник	 от
римав	понад	160	ти
сяч	гривень.
	 Поліцейські	 за
тримали	 його	 під	
час	 передачі	 черго
вого	 траншу	 в	 роз

мірі	 30	 тисяч	 гри
вень.	Факт	вимаган
ня	задокументували	
слідчі	 Звенигород
ського	 райвідділу	
поліції	спільно	з	пра
цівниками	 УСБУ	 в	
Черкаській	 області	

під	 процесуальним	
керівництвом	Звени
городської	окружної	
прокуратури.
	 Шантажисту	пові
домлено	 про	 підозру	
за	ч.	4	ст.	189	(вима
гання,	вчинене	в	умо

вах	 воєнного	 стану)	
Кримінального	 ко
дексу	України.	Йому	
загрожує	до	12	років	
позбавлення	 волі	 з	
конфіскацією	майна.	
Досудове	розслідуван
ня	триває.	n	

Затримали вимагача під час передачі чергового траншу в 30 тисяч гривень.
Фото черкаської обласної поліції.
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КРИМІНАЛ

Ціна цинізму
Затримали чоловіка, який вимагав  
200 тисяч гривень у дружини зниклого 
військового

n
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Наталя НАпАДОВсЬКА

	 До	проєкту	Держбюдже-
ту-2025	було	подано	2	тис.	
99	пропозицій.	«Прийняли	
в	цілому	бюджетні	виснов-
ки.	Жодної	правки,	окрім	
тієї,	що	по	зарплатах	про-
курорів,	 не	 змінили»,	 —	
резюмував	заступник	голо-
ви	податкового	комітету	ВР	
Ярослав	Железняк.	
	 Доходи	загального	фон-
ду	держбюджету	(без	гран-
тів	та	міжбюджетних	транс-
фертів)	заплановані	у	сумі	2	
трлн	7	млрд	гривень,	що	на	
411	 млрд	 грн	 більше,	 ніж	
цього	року.	Видатки	загаль-
ного	 фонду	 держбюджету	
плануються	в	обсязі	3	трлн	
644	млрд	грн,	що	більше	по-
казника	цього	року	на	535	
млрд	 гривень.	 Загальний	
ресурс	на	національну	безпе-
ку	та	оборону	в	2025	році	—	
2	трлн	223	млрд	грн	(близь-
ко	26%	ВВП),	що	на	46	млрд	
грн	більше	за	план-2024.	
	 Передбачається,	що	де-
фіцит	бюджету	—	а	це	1,6	
трильйона	гривень	—	пок-
риватимуть	 міжнародні	
партнери.	В	цьому	бюджет-
на	політика	воюючої	краї-
ни	не	змінюється	третій	рік	
поспіль.	
	 Якщо	додати	до	кошто-
рису	рішення	ЄС	про	виді-
лення	Україні	35	мільярдів	
євро,	20	мільярдів	доларів,	
обіцяних	урядом	США,	та	3	
мільярди	доларів	від	Японії,	
то	виходить	цілком	реаліс-
тичний	 бюджет.	 Відмін-
ності	лише	в	тому,	що	на	ок-
ремі	виділені	Україні	кош-
ти	немає	обмежень	щодо	їх	
використання,	тому	їх	спря-
мують	на	оборонний	сектор.	
Оборона	—	в	пріоритеті.	
	 Тож	депутати	відхилили	
пропозицію	уряду	і	всі	43,3	
мільярда	гривень,	що	були	
передбачені	на	фінансуван-
ня	будівництва	й	експлуата-
цію	доріг	у	2025	році,	спря-
мували	 на	 фінансування	
потреб	безпеки	й	оборони.	
	 Крім	того,	проєкт	бюд-
жету	на	2025	рік	передба-
чає,	 що	 рівень	 мінімаль-
ної	заробітної	плати	зали-
шиться	таким	самим,	як	і	
цього	року,	і	становитиме	8	
тис.	гривень	на	місяць.	Про-
житковий	мінімум	також	не	
збільшуватимуть:	2	тис	920	
гривень,	як	і	було.	Відповід-
но,	мінімальний	рівень	Єди-
ного	соціального	внеску	на-
ступного	року	сягне	1	тис.	
760	гривень.	

	 «На	 жаль,	 не	 буде	 пе-
регляду	основних	соціаль-
них	 стандартів	 та	 гаран-
тій	(прожиткового	мініму-
му,	мінімальної	заробітної	
плати,	мінімальної	пенсії).	
За	 оцінками,	 підвищен-
ня	 мінімальної	 зарплати	
на	 100	 гривень	 створюва-
ло	б	додаткові	видатки	бюд-
жету	на	5,3	мільярда	гри-
вень»,	—	заявив	голова	Ко-
мітету	Верховної	Ради	з	пи-
тань	 фінансів,	 податкової	
та	митної	політики	Данило	
Гетманцев.
	 Найбільше	 суперечок	
у	депутатів	викликала	за-
кладена	в	проєкт	державно-
го	бюджету	на	2025	рік	оп-
ція	щодо	виділення	13,3	мі-
льярда	гривень	на	зарплати	
прокурорам	—	винагороди	
працівникам	 прокурату-
ри	мали	збільшитися	на	25	
відсотків.	
	 Лобістами	прокурорів	у	
парламенті	виявилися	чле-
ни	Комітету	з	питань	право-
охоронної	 діяльності.	 На-
родна	депутатка	з	фракції	
«Слуга	народу»	Ольга	Васи-
левська-Смаглюк	 вважає,	
що	логічно	 підвищити	 їм	
грошову	винагороду,	адже	
відбулася	реформа	прокура-
тури.	На	її	думку,	це	зупи-
нить	відтік	кадрів	з	право-
охоронного	органу.	«Хтось	
перестраховує	свою	зарпла-
ту	в	40	 тисяч	якимись	 ін-
валідностями	 фіктивни-
ми	і	виплатами	за	вислугу	
років,	але	не	всім	це	вдаєть-
ся.	 Прокурор	 отримує	 40	
тисяч	гривень.	Тож	досвід-
чені	кадри	йдуть	у	ті	право-
охоронні	органи,	які	мають	
більші	зарплати,	—	НАБУ	
та	інші»,	—	наголошує	де-
путатка,	 слова	 якої	 цитує	
«Суспільне».	Але	ВР	підтри-
мала	правку	№155,	яка	ска-
совує	 підвищення	 зарплат	
прокурорів	на	37%.
	 Згідно	 з	 регламентом,	
розгляд	 у	 другому	 читан-
ні	проєкту	Закону	про	Де-
ржавний	бюджет	України	
на	 2025	 рік	 завершується	
не	пізніше	20	листопада,	а	
остаточне	прийняття	—	не	
пізніше	1	грудня.	
	 Несподіванок	 не	 очі-
кується.	До	другого	читан-
ня	 зміни	 в	 конфігурації	
бюджету	можуть	бути	міні-
мальними,	вважає	експерт	
з	 питань	 економіки,	 фі-
нансів	і	податків	Мережі	за-
хисту	національних	інтере-
сів	ANTS	Ілля	Несходовсь-
кий.	n

БЛАГОВ	ОЛЕКСАНДР	ВІТАЛІЙОВИЧ,	26	листопада	
1995	року	народження.		
Паспорт	№001628081.
РНОКПП	3502807893.
Помер	20	жовтня	2024	року.		
Україна	висловлює	співчуття	рідним	та	близьким	помер-
лого	громадянина.	Героям	слава!

Ганна ВОЛКОВА 

Відтепер у Полтавській обласній 
клінічній лікарні ім. М. В. Склі-
фосовського пацієнти з гострим 
мозковим інсультом та іншими 
патологіями судинної системи 
зможуть отримувати набагато 
якіснішу, ніж раніше, медичну 
допомогу. Це стало можливим 
завдяки встановленому тут ан-
гіографу (цифровому рентген-
апарату) нового покоління Azurion 
7 B20 виробництва нідерландсь-
кого концерну Philips.

	 Жоден	 з	 дев’яти	 ангіографів,	
які	вже	працюють	на	Полтавщині,	
не	 має	 такої	 якісної	 3D-проєк-
ції,	як	цей,	що	з’явився	в	обласній	
клініці.	
	 Про	 можливості	 й	 переваги	
новітнього	апарату	розповів	завіду-
вач	нейрохірургічного	відділення	
обласної	клініки	Михайло	Тончев.	
	 —	Ангіограф,	який	ми	встано-
вили	в	новій	операційній,	значно	
пришвидшує	роботу	медиків,	 ос-
кільки	дозволяє	зробити	пацієнту	
навіть	 комп’ютерну	 томографію,	
не	 знімаючи	його	 з	 операційного	
столу	й	не	перевозячи	до	кабінету	
КТ-діагностики	на	 інший	поверх	
чи	в	інший	корпус.	Він	може	зні-
мати	зображення	людини,	відциф-
ровувати	 знімки,	 проводити	пев-
ну	стадію	обробки	отриманих	да-
них.	Окрім	того,	дозволяє	зробити	
3D-моделювання	судин	головного	
мозку,	з’ясувати,	де	криється	при-
чина	судинної	катастрофи,	а	також	
провести	безпосередньо	оперативне	
втручання.	За	його	допомогою	ме-
дики	можуть	виконувати	необхідні	
маніпуляції	в	разі	виявлення	в	па-
цієнта	порушення	кровообігу	або	
інших	патологій.	
	 Апарат	призначений	для	ліку-
вання	геморагічного	та	ішемічно-
го	інсультів,	вад	розвитку	судин	го-
ловного	мозку.	Наприклад,	у	про-
цесі	 лікування	 геморагічного	 ін-
сульту	він	дозволяє	встановлювати	
спеціальні	імпланти,	завдяки	чому	
вдається	перебудувати	судинне	рус-
ло	зсередини,	проводити	емболіза-
цію	(закупорку)	складних	аневризм	
тощо.	Все	це	малоінвазивні	(тобто	з	
мінімальними	травмами)	операції.
	 За	словами	Михайла	Тончева,	ін-
сульт	«молодшає»	і	щорічно	трети-
на	пацієнтів	із	судинними	патологія-
ми	потребують	лікування	саме	за	до-
помогою	такої	апаратури.	Тому	мати	
таке	обладнання	життєво	необхідно.

	

Однією	з	умов	надання	Azurion	7	
В20	була	наявність	фахівців,	які	
можуть	з	ним	працювати.	В	облас-
ній	лікарні	вже	є	шість	нейрохірур-
гів,	які	пройшли	навчання	й	отри-
мали	сертифікати.
	 Для	належної	та	безпечної	ро-
боти	 ангіографа	 за	 короткий	 час	
було	зведено	спеціалізовану	будів-
лю,	яка	відповідає	всім	сучасним	
вимогам.	Окрім	операційної,	в	ній	
є	облаштовані	спеціальні	технічні	
приміщення,	пультова	і	палата	піс-
ляопераційного	перебування.	Вхо-
ди	і	виходи	обладнані	безконтакт-
ними	системами,	що	відповідає	но-
вим	стандартам	безбар’єрності	та	
інфекційного	контролю.	
	 Одна	з	новинок	—	палата	про-
будження.	
	 —	Палата	пробудження	—	це	
європейський	стандарт.	Вона	доз-
воляє	зекономити	час	між	опера-
тивними	втручаннями,	не	очікую-
чи	пробудження	пацієнта	на	опера-
ційному	столі.	У	ній	пацієнт	пере-
буває	під	наглядом	анестезіолога,	і	
вже	коли	його	стан	стабілізується,	
його	перевозять	у	загальну	палату,	
—	 пояснив	 завідувач	 відділення	

анестезіології	та	інтенсивної	тера-
пії	нейрохірургічного	профілю	Ан-
дрій	Прошельцов.	
	 Як	повідомив	начальник	Пол-
тавської	 ОВА	 Філіп	 Пронін,	
ціна	обладнання	—	майже	сорок	
мільйонів	гривень.	Це	кошти	Всес-
вітнього	банку.	Міністерство	охо-
рони	здоров’я	взяло	на	себе	витра-
ти	з	доставки	ангіографа	в	Україну,	
а	з	обласного	бюджету	було	виділе-
но	майже	32	мільйони	гривень	для	
того,	щоб	спроєктувати	і	збудувати	
для	нього	приміщення.	Окрім	того,	
обласна	лікарня	додала	своїх	близь-
ко	1,5	мільйона	гривень.
	 Поява	унікального	обладнання	
в	наших	медзакладах	укотре	під-
тверджує,	що	Полтавщина	—	ме-
дичний	хаб	країни.
	 Тепер	лікарня	зможе	щорічно	
проводити	до	1	тис.	діагностичних	
ангіографій,	 500-600	механічних	
тромбектомій,	до	100	емболізацій	
та	понад	100	стентувань.
	 Операційна	працюватиме	в	ре-
жимі	 24/7.	 У	 пріоритеті	—	 па-
цієнти	 в	 невідкладних	 станах,	
адже	для	них	кожна	хвилина	має	
значення.	n

Людмила НІКІтеНКО

	 У	 Черкасах	 відкрили	 центр	
гончарства	для	ветеранів	війни,	
родин	 загиблих,	 безвісти	 зник-
лих,	колишніх	полонених,	а	ще	
для	літніх	людей,	осіб	з	інвалід-
ністю.
	 Як	повідомили	«УМ»	у	Чер-
каській	міській	раді,	на	відкрит-
тя	 завітали	 засновники	 міжна-
родного	 мистецького	 фестива-
лю	та	школи	гончарства	Холод-
ного	Яру	«Крутий	Заміс»	Юрій	і	
Світлана	Романчі	разом	з	гонча-
рем	Олександром	Линником.
	 За	словами	заступниці	місько-
го	голови	Марини	Гаркавої,	гон-
чарство	 —	 прадавнє	 українсь-
ке	ремесло	зі	своїми	секретами	й	
енергетикою	зцілення.	«Тож	ми	
хотіли	створити	простір	і	надати	
можливість	 людям	 отримувати	
терапію	позбавлення	занепокоєн-
ня	і	стресу.	Щиро	дякую	Юрію	Ро-
манчі	й	команді	«Крутий	Заміс»	за	
приїзд,	проведений	перший	май-
стер-клас	 і	 загалом	 атмосферну	
енергетику	Холодного	Яру	під	час	
відкриття»,	—	зазначає	пані	Ма-
рина.	І	додає:	«Віримо	в	користь	
цієї	справи	для	людей».
	 Як	 наголошує	Юрій	 Роман-
ча,	реабілітація	гончарством	—	
це	суперова	ідея,	котру	втілили	
для	різних	соціальних	категорій	

містян	у	Черкасах.	«Ми	це	прак-
тикуємо	давно	і	бачимо,	яке	задо-
волення	отримують	люди	під	час	
ліплення	з	глини.	Ми	завжди	від-

криті	до	співпраці	та	дружнього	
спілкування	і	будемо	підтриму-
вати	подібні	починання»,	—	го-
ворить	пан	Юрій.	n

МЕДИЦИНА

І що там у голові?
Новий ангіограф, який почав працювати в 
Полтаві, моделює судини головного мозку, 
шукає причини інсульту

n

Новий ангіограф — просто диво.
Фото — полтавська ОВА. 

❙
❙

Перший майстер-клас у центрі гончарства в Черкасах.
Фото Черкаської міської ради.

❙
❙

ТЕРАПІЯ

Лікувальна глина
У Черкасах відкрили центр гончарства  
для ветеранів війни та їхніх родин

n

ОГОЛОШЕННЯn

ЗАКОНОТВОРЧІСТЬ

Прокурорські 
ставки  
без надбавки
Верховна Рада України підтримала  
у першому читанні проєкт Закону про 
Державний бюджет України на 2025 рік

n
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тисяча гривень — і ні в чому 
собі не відмовляй
	 То	що	ж	таке	«Вовина	тися-
ча»	в	Україні?	Знущання	з	ук-
раїнців	чи	відсутність	логіки	та	
здорового	глузду?
	 Нагадаємо,	нещодавно	пре-
зидент	України	Володимир	Зе-
ленський	заявив,	що	кожен	ук-
раїнець	зможе	отримати	по	ти-
сячі	гривень	від	держави	вже	з	
1	грудня	цього	року.	
	 «Я	доручив	уряду	запровади-
ти	з	1	грудня	нову	програму,	яка	
буде	відчутною	для	кожної	сім’ї	
в	Україні.	ЄПідтримка	для	всіх	
наших	людей	—	дорослі,	діти,	
кожна	сім’я	в	Україні.	Тисяча	
гривень	на	людину	—	на	роди-
ну	це	вийде	по	кілька	тисяч	гри-
вень»,	—	повідомив	президент	у	
своїй	уже	традиційній	вечірній	
колисковій	для	дорослих.
	 Він	зазначив,	що	ці	кошти	
можна	буде	витратити	на	оплату	
українських	товарів	і	послуг	—	
на	комунальні	платежі,	за	елек-
трику,	на	квитки	від	Укрзаліз-
ниці,	на	ліки,	українські	книж-
ки,	а	ще	—	на	донати	для	ЗСУ.
	 Раніше	українці	вже	отриму-
вали	тисячу	гривень	від	держа-
ви,	яку	неформально	називали	
«Вовиною	тисячею»,	а	офіційно	
—	це	«єПідтримка».	Це	було	у	
2021	році	у	розпал	пандемії	кові-
ду.	Гроші	переказували	повніс-
тю	вакцинованим	українцям	на	
віртуальні	платіжні	картки	че-
рез	«Дію».	
	 Тоді	 уряд	 виділив	 на	 це	 8	
млрд.	Кошти	програми	також	
можна	було	витратити	лише	за	
вказаним	списком:	на	книжки,	
послуги	у	сфері	культури,	спор-
ту	чи	пасажирські	перевезення.
	 Тоді	також	проводилися	ана-
логії	з	«Вітіною	(Янукович)	ти-
сячею»	та	«Юліною	тисячею».	
Остання	була	програмою	виплат	
вкладникам	Ощадбанку	СРСР,	
яку	в	2008	році	ініціював	уряд	
Юлії	Тимошенко.
	 Тоді	на	це	витратили	понад	5	
млрд	грн	з	бюджету,	але	випла-
ти	припинилися	через	 світову	
фінансову	кризу.
	 І	 якщо	 знову	 порівнювати	
«Вовину	 тисячу»	 з	 «Юліною»	
відносно	курсу	долара,	то	вона	
явно	не	на	користь	Зеленсько-
го.	У	2008	році	курс	долара	ко-
ливався	у	межах	5	грн	за	1$,	у	
2021-му	—	понад	34	грн,	а	сьо-
годні	—	в	межах	41	грн.	А	це	
«аж»	24	долари.	

правильно крутити головою 
	 Тож	сьогодні	українці	при-
нагідно	згадують	і	про	трирічної	
давнини	збої	у	додатку	«Дія»,	
котрі	 спричиняли	 проблеми	 з	
авторизацією	 та	 отриманням	
сертифіката	вакцинації.
	 І	 загалом	 сьогодні	 чима-
ло	знову	кепкують,	на	кшталт,	
якщо	правильно	покрутити	го-

ловою,	то	в	«Дії»	підтягнеться	
купюра	в	тисячу	гривень	у	фор-
маті	pdf.
	 Експерти	ж	більш	серйозно	
дискутують	 щодо	 доцільності	
такого	кроку	і	чи	не	призведе	це	
до	ще	більшої	 інфляції.	Адже	
фон	 загального	 добробуту	Ук-
раїни	такий,	що	необхідно	було	
б	добре	прораховувати,	куди	на-
разі	найдоцільніше	витратити	ці	
несподівані	гроші.
	 Низка	економістів-аналіти-
ків	вважають,	що	видача	цієї	ти-
сячі	гривень	може	виглядати	як	
наша	згода	на	узаконення	нена-
лежних	стандартів	та	гарантій,	
які	на	сьогодні	запроваджують-
ся	урядом.
	 Звісно,	коли	тобі	щось	дару-
ють,	відмовлятись	не	варто.	Але	
яку	мету	переслідує	цей	процес?	
У	ситуації,	коли	куди	не	кинь	—	
скрізь	провали,	зате	зі	сценіч-
ним	пафосом.
	 Сьогодні	Україну	на	60%	фі-
нансують	союзники.	Вітчизняна	
економіка	за	три	роки	війни	не	
змогла	перебудувати	свою	стра-
тегію	і	почати	виробляти	внут-
рішній	валовий	продукт	(ВВП)	
в	обсязі,	здатному	забезпечити	
достатніми	фінансовими	ресур-
сами	своїх	громадян.	
	 Скажімо,	 хоча	 б	 для	 того,	
аби	вони	не	покидали	Україну.	
Або	не	повертались	в	окуповані	
домівки.	
	 На	тлі	заяви	про	«тисячу»	
голова	правлячої	партії	«Слу-
га	 народу»	 Олена	 Шуляк	 за-
явила,	що	державна	політика	
підтримки	 внутрішніх	 пере-
селенців	 повністю	провалена.	
Тому	вони	повертаються	в	оку-
пацію.	Це	була	реакція	Шуляк	
на	радість	омбудсмана	Дмитра	
Лубінця,	що	в	Україні	стає	мен-
ше	переселенців.
	 За	її	словами,	не	працюють	
дві	держпрограми:	єВідновлен-
ня	та	єОселя.	На	наступний	рік	
узагалі	 не	 передбачено	 їх	 фі-
нансування.	В	той	час,	коли	оку-
панти	пропонують	по	45	тисяч	
рублів	компенсації	за	1	кв.	метр	
зруйнованого	житла.
	 Народний	 депутат	 Дмитро	
Разумков,	виступаючи	з	трибу-
ни	ВР,	зазначив,	що	відсутність	
нормальної	державної	підтрим-
ки	 доводить	 переселенців	 до	
того,	що	 вони	 повертаються	 в	
окупацію,	бо	там	є	хоча	б	дах	над	
головою.
	 «Це	не	російське	 ІПСО!	Це	
визнають	 самі	 представники	
влади	і	навіть	голова	провлад-
ної	партії!	Влада	провалила	під-
тримку	ВПО	—	вони	не	отриму-
ють	пільг,	вони	не	забезпечені	
житлом	 і	роботою!	Ще	більше	
українців	хочуть	виїхати	з	де-
ржави,	бо	тут,	крім	війни,	ще	й	
ростуть	податки	і	тарифи.	А	тих,	
хто	вже	давно	проживає	за	кор-
доном,	влада	своїми	діями	спо-

нукає	отримати	іноземне	грома-
дянство	і	ніколи	не	повертати-
ся	на	Батьківщину!	Влада	що,	
навмисно	створює	такі	умови?	
Може,	таким	чином	вона	хоче	
«зекономити»	бюджет?	Але	це	
провальна	логіка,	яка	абсолют-
но	не	перетинається	ні	зі	здоро-
вим	глуздом,	ні	з	державниць-
кою	позицією»,	—	вважає	Дмит-
ро	Разумков.

Хто ще не заДіяний?
	 Нагадаємо,	 перед	 анонсом	
«тисячі»	президент	підписав	за-
кон	про	підвищення	податків,	

причому	 зовсім	 нерівноцінно	
оцінивши	ситуацію	в	Україні.	
Адже	великі	монополії	та	хол-
динги	—	великий	бізнес	—	фак-
тично	не	потрапили	в	податкове	
зобов’язання.	
	 І	ця	вибірковість	дошкуль-
но	б’є	по	фінансах	суспільства,	
яке	живе	в	цифровому	світі,	об-
говорюючи	в	інтернеті	всі	деталі	
всього	цього.
	 Ну	і	це	ще	одна	спроба,	аби	
оцифрувати	 всіх-всіх	 співвіт-
чизників,	заманивши	в	Дію.
	 Виплата	тисячі	кожному	ук-
раїнцю	—	це	половина	суми,	яку	
влада	хоче	зібрати	з	підвищення	
податків.	 За	 підрахунками	 чи-
новників,	у	нас	у	державі	живе	
31,7	млн	людей.	І	всі	вони	можуть	
претендувати	на	цю	виплату!
	 Цікавий	нюанс	—	відгомін	
ощасливлення	тисячею	гривень	
звучить	 і	 в	 історії	 підвищен-
ня	податків.	Коли	з	людей	тре-
ба	було	забрати	останнє,	то	нам	
розповідали,	що	армії	не	виста-
чає	коштів	і	це	робиться	для	Зб-
ройних	сил	України!	Тобто	вла-
да	 підняла	 податки,	 знищила	
економіку,	фактично	завела	її	в	
тінь	лише	для	того,	щоб	«спали-
ти»	за	місяць	половину	очікува-
них	надходжень!	Щоб	люди	від-
дали	цю	подачку	на	квитки	«95	
кварталу»	чи	книжки	з	промо-
вами	президента?
	 А	на	що	мають	витратити	ці	
гроші	військові,	які	в	надваж-

ких	умовах	продовжують	три-
мати	оборону?	На	які	концерти	
підуть	мешканці,	скажімо,	Се-
лидового	і	тисячі	переселенців,	
які	не	отримують	належної	до-
помоги?
	 «Тисяча	гривень	Зеленсько-
го	говорить	про	тотальну	безсис-
темність	у	державній	політиці	
влади	щодо	доходів	українців.	
Ми	не	хочемо	наводити	порядок	
з	тим,	що	у	нас,	у	найбіднішій	
країні	 Європи,	 є	 найбагатші	
люди	в	ЄС.	Однак	на	рівні	держа-
ви	починається	роздача	невідо-
мих	подарунків	від	влади.	При-

чому	не	підкреслюється,	що	це	
кошти	будуть	виплачувати	з	де-
ржбюджету.	В	такому	випадку	
мають	бути	відповідні	рішення.	
І	ці	кошти	мають	бути	цільові,	
а	не	з	примхи	окремих	осіб,	на-
віть,	якщо	вони	несуть	певний	
позитивний	характер.	На	 сьо-
годні	 це	 цинічне	 знущання	 з	
українців.	Адже	голова	уряду	
Шмигаль	подає	до	Ради	проєкт	
Держбюджету,	в	якому	вперше	
так	системно	порушується	Кон-
ституція	стосовно	держстандар-
тів	та	гарантій.	Маю	на	увазі	га-
рантію	мінімальної	зарплати	та	
пенсії	у	розмірі	прожиткового	
мінімуму.	І	от	коли	відбуваєть-
ся	знецінення	та	зменшення	цих	
стандартів,	починається	розда-
ча	цієї	тисячі	грн.	І	чому	саме	
тисяча?	Хто	і	як	її	вирахував?	І	
хто	реально	отримає	ці	гроші?»	
—	 аналізує	 фахівець	 з	 ринку	
праці	і	трудових	відносин	Сер-
гій	Кондрюк.	На	його	думку,	ці	
гроші	треба	було	виділили	най-
біднішій	категорії	населення,	на	
дитячі	будинки	або	на	оздоров-
лення	пораненим	воїнам.
	 Наразі,	 за	 наявною	 інфор-
мацією,	йдеться	про	те,	що	ці	
кошти	 виділятимуть	 усім	 —	
від	пенсіонерки	чи	вчителя-по-
чатківця	до	олігарха	Ахметова.	
Тобто	будь-хто	може	отримати	
цю	тисячу.
	 У	низки	експертів	викликає	
роздратування	і	сама	форма	от-

римання	та	використання	цих	
коштів.	На	сьогоднішній	день	
з	 різних	 причин,	 починаючи	
від	моральних	і	закінчуючи	фі-
зичними,	далеко	не	всі	україн-
ці	можуть	користуватися	інтер-
нетом,	особливо	додатком	Дія.	І	
при	цьому	нас	примушують	і	за-
манюють,	як	хробаків	на	гачку,	
втягуючи	у	Дію.	А	якщо	це	буде	
правда,	що	це	буде	здійснюва-
тися	через	програму	кешбеку,	
то	тоді	це	знущання	в	квадраті.	
Адже	кешбек	не	узаконений.
	 «У	законі	немає	такого	тер-
міну	та	цільових	коштів	у	держ-
бюджеті	ні	на	цей,	ні	на	наступ-
ний	рік	на	кешбек.	А	чи	не	є	ця	
тисяча	 вливанням	 невідомих	
коштів	 без	 цільового	 рішення	
змін	до	Держбюджету?	У	владі	
спробують	розмити	аферу,	яка	
була	запроваджена	невідомо	за-
ради	чого.	
	 Складається	враження,	що	
з	цими	кешбеками	та	тисячами	
каламутиться	система	бюджет-
ної	державної	казни,	щоб	спи-
сати	 колосальні	 гроші	 просто	
невідомо	куди.	А	там	розберуть-
ся	чи	ні	—	життя	покаже.	Тож	
необхідно	дуже	обережно	стави-
тися	до	цієї	начебто	позитивної	
ініціативи»,	—	резюмує	експерт	
Сергій	Кондрюк.

Купити... недорого
	 Водночас	є	ті,	хто	вітає	ідею	
президента	Зеленського.
	 Політолог	і	колишній	депу-
тат	Ігор	Попов	назвав	ініціати-
ву	глави	держави	правильною	
і	вчасною.	На	його	думку,	саме	
так	і	потрібно	агітувати,	ска-
жімо,	пенсіонерів.	Як	раніше	
за	вакцинацію,	так	і	сьогодні	
за	«хрестик»	у	виборчому	бю-
летені.
	 «Світовий	досвід,	а	також	ло-
кальні	проєкти	в	кількох	наших	
містах	показали,	що	для	цієї	ці-
льової	 аудиторії	 матеріальні	
стимули	є	набагато	ефективні-
шими,	аніж	обмежувальні»,	—	
вважає	політичний	експерт.
	 Ну	 звісно,	 якщо	 тримати	 в	
злиднях	 і	 пенсіонерів,	 і	 біль-
шість	навіть	працюючого	насе-
лення,	то	одноразова	видача	24	
доларів	—	це	саме	те,	що	карди-
нально	покращить	життя	біль-
шості.	І,	напевне,	легалізує	якусь	
фінанасову	задумку	авторів	цьо-
го	соціального	проєкту.	А	ще	це	
не	дуже	велика	плата	за	піднят-
тя	рейтингу	президента.	n

КОЛІЗІЇ

Від пенсіонера до Ахметова
Виловити «тисячу» президента в непрозорості державної казни

n

Нова рятівна тисяча президента Володимира Зеленського.❙

«Тисяча гривень» Зеленського говорить про тотальну 
безсистемність у державній політиці влади щодо 
доходів українців. Ми не хочемо наводити порядок 
з тим, що в нас, у найбіднішій країні Європи, є 
найбагатші люди в ЄС.

тетяна пАРХОМЧУК

Фронт тріщить, кришиться, прогризається інтенсивними бойовими 
атаками, штурмами росіян. Наші командири з «нуля» спостеріга-
ють швидкі ротації російських підрозділів рівня батальйону і бри-
гад. Їхнє нове поповнення — добре екіпіроване, озброєне та зі сві-
жою бронетехнікою. 
Водночас у росії стрімко зростають зарплати. Наприклад, оголо-
шення про роботу пакувальника шоколадних батончиків «Снікерс» 
обіцяє 4 тис. 100 доларів на місяць, хоча рік тому така робота кош-
тувала максимум 763 долари. 
У відповідь президент України Володимир Зеленський пообіцяв 
тисячу гривень кожному через застосунок «Дія». Очевидно, готую-
чись до неминучого — виборів.
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Григорій  
ОМеЛЬЧеНКО,  
Герой України,  
генерал-лейтенант,  
почесний  
голова сОУ

Епідемія «правоохоронної ін-
валідності» і «корупційна пан-
демія» МСЕК, які сколихнули всю 
країну, почали поступово затуха-
ти. Увагу інформаційних видань 
влада переключила на «Вовину 
тисячу».
Масове «каліцтво правоохорон-
ців» мені нагадало «епідемію ду-
ховного каліцтва» посадових осіб 
при отриманні статусу учасників 
бойових дій (УБД) в зоні прове-
дення АТО в 2014-2015 роках. 
Тоді статус УБД отримали понад 
15 тисяч чоловік. 
Журналісти встановили, що в 
«сіру зону» АТО (де бойові дії не 
велися) був організований так 
званий «військовий туризм». По-
садовець прибував у «сіру зону» 
і після повернення отримував 
бажану «корочку» УБД, а з нею 
і відповідну надбавку до зарпла-
ти, пенсії та передбачені законом 
пільги. 
Серед таких «туристів» були 
виявлені голова СБУ, заступник 
міністра регіонального розвитку, 
керівники департаментів і управ-
лінь АП та інші високопосадові 
особи органів державної влади. 
«Військовий туризм» струсонув 
усю Україну, викликав обурен-
ня справжніх учасників бойових 
дій (УБД) і великий громадський 
резонанс як сьогоднішній «ін-
валідний».
Владі треба було якимось чином 
реагувати. За дорученням прези-
дента Порошенка і прем’єр-мініс-
тра Яценюка в пожежному по-
рядку були організовані показові 
перевірки. Вони засвідчили, що 
майже дві тисячі посадових осіб 
правоохоронних органів — про-
куратури, МВС, СБУ, державних 
чиновників АП, уряду, мініс-
терств і відомств — незаконно 
отримали цей статус. «Туристи» 
були звільнені з займаних посад, 
позбавлені статусу УБД, але ніх-
то з них не поніс кримінального 
покарання, незважаючи на те, що 
вчинили посадові злочини, які 
передбачали покарання у вигляді 
позбавлення волі і конфіскацію 
майна. Правоохоронна система 
пов’язана круговою порукою і 
принципом не здавати своїх.

Влада без довіри
	 Після	обнародування	інфор-
мації	про	«прокурорську	інвалід-
ність»	Зеленський	скликав	засі-
дання	РНБО,	на	якому	 заявив	
про	 «політичну	 відповідаль-
ність».	Не	свою.	
	 «Порядний»	 Генеральний	
прокурор	 Андрій	 Костін	 (саме	
так	його	характеризував	Зеленсь-
кий)	подав	у	відставку	(звільне-
ний	31	жовтня).	Зауважу,	що	в	
діях	Костіна	є	ознаки	злочину,	
передбаченого	ч.	2	ст.	367	ККУ	
(службова	недбалість,	що	спри-
чинила	 тяжкі	наслідки),	 який	
карається	позбавленням	волі	від	
двох	до	п’яти	років.	
	 Нагадаю,	що	свого	«друга	ди-
тинства»	 і	 «самого	 чесного	 го-
лову	СБУ»	Баканова	президент	
звільнив	з	посади	на	підставі	ст.	
47	Закону	про	Дисциплінарний	
статут	 ЗСУ	 («невиконання	 або	
неналежне	виконання	службо-
вих	обов’язків,	що	призвело	до	
людських	жертв	чи	інших	тяж-
ких	наслідків»).	Тобто	Баканов	
був	звільнений	за	вчинення	зло-
чину,	передбаченого	ч.4	ст.	225	
ККУ	(недбале	ставлення	війсь-
кової	службової	особи	до	служ-
би,	що	спричинило	тяжкі	наслід-
ки	під	час	воєнного	стану),	який	
передбачає	покарання	у	вигляді	
позбавлення	 волі	 на	 строк	 від	

п’яти	до	восьми	років.
	 Кримінальні	 провадження	
проти	«чесного»	Баканова	і	«по-
рядного»	Костіна	не	порушені,	
під	варту	вони	не	взяті.	Зеленсь-
кий	діє	за	принципом	«друзям	
усе,	а	ворогам	закон».
	 Понад	ста	посадовцям	МСЕК	
оголосили	 підозру,	 скасовано	
більше	 ніж	 5	 тисяч	 медичних	
висновків	про	інвалідність,	які	
були	оформлені	на	підставі	фаль-
шивих	документів.	Викрито	де-
сятки	злочинних	угруповань	із	
членів	МСЕК	і	ТЦК,	які	за	гроші	
продавали	«ухилянтам»	підроб-
лені	медичні	довідки	для	зняття	
з	військового	обліку	і	висновки	
про	«липову	інвалідність».	Була	
встановлена	«такса»	від	2	до	10	
тисяч	доларів.	Під	час	обшуків	
у	підозрюваних	вилучили	десят-
ки	мільйонів	доларів	США	і	кі-
лограми	золотих	ювелірних	ви-
робів.
	 Аналіз	 наявної	 інформації	
дає	підстави	зробити	наступний	
висновок.	На	державному	рівні	
була	створена	розгалужена	зло-
чинна	корупційна	спільнота	(ст.	
255	ККУ),	до	складу	якої	входи-
ли	 керівники	 правоохоронних	
органів,	ТЦК,	судді,	лікарі,	по-
садові	особи	МСЕК	і	пенсійних	
фондів,	 які	 системно	 збагачу-
валися	в	незаконний	спосіб,	за-
вдавши	державі	репутаційних	і	
матеріальних	збитків	на	декіль-
ка	мільярдів	гривен.	
	 Корупціонери	незаконно	зба-
гатилися	на	мільйони	доларів,	
мають	об’єкти	нерухомості	в	Ук-
раїні	і	за	кордоном,	велику	кіль-
кість	іноземних	автомобілів,	де-
сятки	 кілограмів	 золотих	 ви-
робів.	Нерухомість	і	автомобілі	
зареєстровані	на	родичів.	Діти	
чиновників-корупціонерів	при-
зовного	віку	з	початком	великої	
війни	виїхали	за	кордон	або	отри-
мали	«інвалідність».
	 «Липові	 інваліди»	 право-
охоронних	органів	почали	доб-
ровільно	звільнятися	 із	займа-
них	 посад.	 Проте	 ніхто	 з	 них	
не	взятий	під	варту.	«Інваліди	
правоохоронці»	і	корупціонери	
МСЕК	і	ТЦК	відбудуться	легким	
переляком,	як	«військові	турис-
ти»	 («липові»	УБД).	Реальних	
«посадок»	не	буде,	на	війну	їх	не	
відправлять.	
	 Можна	вважати,	що	показова	
кампанія	Зеленського	боротьби	з	
корупцією	призвела	до	чергового	
корупційного	скандалу.	Як	гово-
рить	народне	прислів’я:	«І	вовки	
ситі,	і	вівці	цілі».
	 За	час	президенства	Зеленсь-
кого	 корупція,	 хабарництво	 і	
розкрадання	бюджетних	кош-
тів	(особливо	в	оборонній	сфері)	
досягли	таких	розмірів	і	обсягів,	
яких	 Україна	 не	 знала	 за	 всі	
роки	незалежності.	Жоден	ви-
сокопосадовець	«зеленої»	вла-
ди	обласного	або	республікансь-
кого	рівня	не	поніс	заслужено-
го	 кримінального	 покарання	
—	довгострокового	позбавлен-
ня	 волі	 з	 конфіскацією	 май-

на.	Більше	того,	влада	сприяла	
тому,	щоб	корупціонери	не	були	
взяті	під	варту	і	незаконно	поки-
нули	країну.	Прикладів	тому	—	
безліч.
	 Проведені	 рік	 тому	 соціо-
логічні	 дослідження	 засвідчи-
ли,	що	 78%	 респондентів	 вва-
жають,	що	президент	України	
несе	пряму	відповідальність	за	
корупцію	в	уряді	та	воєнних	ад-
міністраціях.	Після	скандалу	з	
«інвалідністю	прокурорів»	і	ко-
румпованістю	МСЕК	майже	всі	
українці	вважають	Зеленського	
«хрещеним	батьком	криміналь-
но-політичної	мафії»,	а	внутріш-
нього	ворога	 (корупцію)	більш	
небезпечнішим,	ніж	зовнішньо-
го	(росію).
	 Масштаби	корупції	Єрмак	че-
рез	свою	політичну	сліпоту	не	ба-
чить	і	говорить,	що	все	це	видум-
ки	журналістів	і	наративи	Моск-
ви,	щоб	зашкодити	Україні	стати	
членом	НАТО	І	ЄС.	Єрмак	кри-
ком	кричить,	що	Зеленський	є	
найкращим	президентом	Украї-
ни	за	всі	роки	незалежності,	і	ра-
тує	за	те,	щоб	він	був	президен-
том	 на	 другий	 строк.	 Зеленсь-
кий,	у	свою	чергу,	заявляє:	«Я	з	
Єрмаком	разом	прийшов,	разом	
і	піду».	Буде	справедливо,	коли	
другим	строком	для	обох	стане	
одна	тюремна	камера.
	 Соціологічні	 дослідження,	
проведені	Центром	Разумкова	у	
кінці	вересня	2024	року,	засвід-
чили,	що	 абсолютна	 більшість	
опитаних	українців	 висловила	
недовіру	 парламенту	 (78,5%),	
державному	апарату	(77%),	полі-
тичним	партіям	(73,5%),	уряду	
(72,5%),	судовій	системі	(70%),	
прокуратурі	(63%),	САП	(59%),	
НАБУ	(58%),	НАЗК	(57%),	ДБР	
(53%),	БЕБ	(51%).
	 Президенту	 довіряє	 менше	
половини	 опитаних	 українців	
(48,5%).	Найбільша	довіра	ук-
раїнців	(91,5%)	до	ЗСУ.	Понад	
83%	опитаних	вірять	у	перемогу	
України	у	війні.
	 Отже,	більшість	українців	не	
довіряє	ні	президенту,	ні	жодній	
гілці	 влади,	що	 засвідчує	 гли-
боку	морально-політичну	і	сус-
пільну	кризу	в	Україні,	виходом	
з	якої	є	негайна	зміна	нинішньої	
корумпованої	влади	«слуг	наро-
ду»	на	чолі	із	Зеленським.	

Шлях знищення тотальної 
корупції 
	 Що	робити,	—	вкотре	запи-
таєте	ви?	Коротко	нагадаю	про	
те,	що	неодноразово	публічно	об-
народував.
	 Перше.	 Викорінювати	 ко-
рупцію	на	державному	рівні	Зе-
ленському	потрібно	було	почина-
ти	з	себе	і	свого	найближчого	ото-
чення.	Зараз	він	уже	безсилий	
проти	вирощеної	ним	же	коруп-
ції	і	менеджерів,	які	пов’язали	
його	корупційними	путами.
	 Друге.	Я	неодноразово	пуб-
лічно	пропонував	Зеленському	
і	парламенту	законодавчо	поси-
лити	кримінальну	відповідаль-

ність	за	корупцію,	хабарництво	
і	незаконне	збагачення	держав-
них	 чиновників	 і	 скоротити	
строки	досудового	розслідуван-
ня	і	розгляду	цієї	категорії	справ	
в	судах.
	 На	мою	думку,	корупція,	ха-
барництво	і	незаконне	збагачен-
ня	державних	чиновників	під	час	
війни	(воєнного	стану)	повинні	
бути	прирівняні	до	мародерства	
і	державної	зради	і	каратися	поз-
бавленням	волі	на	строк	20	років	
або	довічним	ув’язненням.	
	 Третє.	Сьогодні	епідемію	ко-
рупції	 вилікувати	 терапевтич-
ними	методами	уже	не	можли-
во.	Гангрена	корупції	роз’їдає	де-
ржаву	з	середини	як	іржа	залізо.	
Корупція	і	хабарництво	повинні	
бути	вирвані	з	корінням	без	нар-
козу!
	 Четверте.	Корупціонери,	ха-
барники,	мародери	—	це	вороги	
українського	народу	і	до	них	пот-
рібно	ставитися	як	до	московсь-
ких	загарбників	і	окупантів.
	 П’яте.	Показово	розстріля-
ти	декількох	високопосадових	
державних	чиновників,	таких	
як,	наприклад,	ексголова	Вер-
ховного	Суду	Князєв,	який	був	
затриманий	при	отриманні	ха-
бара	у	майже	три	мільйони	до-
ларів	США	або	одеський	воєн-
ком	Борисов,	який	незаконно	
збагатився	на	188	млн	грн.	Ре-
шта	 чиновників	 задумається,	
перед	тим	як	вимагати	і	брати	
хабар...
	 Шосте.	За	вчинення	коруп-
ційних	 злочинів	 на	 суму	 біль-
ше	 10	 тисяч	 доларів	 США	під	
час	 війни	 (воєнного	 стану)	 за-
кон	повинен	передбачати	довіч-
не	ув’язнення	або	розстріл	і	кон-
фіскацію	всього	майна.		
	 Досудове	слідство	у	цій	кате-
горії	справ	(при	затриманні	пі-
дозрюваного	на	«гарячому»)	по-
винне	бути	завершене	впродовж	
трьох	діб.	Справа	розглядається	
в	суді	по	суті	не	довше	трьох	днів	
із	 винесенням	 обвинувального	
вироку.	Апеляція	на	вирок	роз-
глядається	апеляційним	судом	
впродовж	трьох	днів.	
	 Сьоме.	 Для	 корупціонерів,	
мародерів,	колаборантів	і	зрадни-
ків	необхідно	створити	«штрафні	
батальйони»	і	відправляти	їх	на	
фронт	на	передову,	щоб	кров’ю	
спокутували	свою	вину	перед	ук-
раїнським	народом	і	пам’яттю	за-
гиблих	захисників	України.	
	 Восьме.	Пам’ятайте,	що	ко-
рупція	—	це	зустрічний	двосто-
ронній	рух	 (той,	 хто	 вимагає	 і	
бере	хабар	і	той,	хто	його	пропо-
нує	і	дає).
	 Як	головний	висновок.	Ук-
раїна	 настільки	 корумпована,	
що	 опинилася	 на	 краю	прірви	
втрати	незалежності!	Щоб	вря-
тувати	Україну	і	покласти	край	
тотальному	хабарництву,	особи,	
які	затримані	на	місці	вчинен-
ня	корупційних	або	інших	особ-
ливо	тяжких	злочинів	(знищен-
ня	військового	майна,	вбивство,	
бандитизм,	мародерство),	повин-

ні	бути	розстріляні	без	слідства	і	
суду	за	законами	воєнного	часу	
як	у	роки	Другої	світової	війни.	
Це	єдиний	шлях,	яким	можна	
зупинити	масштабну	корупцію	
в	органах	державної	влади	під	
час	війни.
	 Панове	можновладці-коруп-
ціонери,	уважно	послухайте	в	со-
ціальних	мережах	заяви	військо-
вих,	що	вони	говорять	про	вас	і	
що	обіцяють	зробити	з	вами.	Я	
зустрічався	з	багатьма	фронто-
виками.	Вони	не	жартують.	Не	
доводьте	їх	до	крайньої	межі...
	 Наголошую,	 що	 ненависть	
фронтовиків	до	Зеленського,	Єр-
мака,	Татарова	і	корупціонерів	
просто	закипає!	
	 Пане	Зеленський,	укотре	за-
стерігаю:	твоя	корумпована	ма-
фіозна	кривава	влада	довела	ук-
раїнців	 до	 крайньої	 межі.	Мо-
жуть	 розпочатися	 позасудові	
розправи.	«Суди»	будуть	здійс-
нювати	месники-одинаки	або	ор-
ганізації	на	зразок	телевізійних	
серіалів	«Біла	 стріла»	 і	 «Меч»	
або	американського	фільму	«Бд-
жоляр».	
	 Якщо	 злочинцем	 стає	 вла-
да,	право	бути	суддею	належить	
кожному	громадянину,	який	має	
право	діяти	в	стані	крайньої	не-
обхідності	(ст.	39	ККУ).
	 Володимире,	якщо	ти	не	здат-
ний	подолати	корупцію,	подай	у	
відставку,	як	«порядний»	твій	
генпрокурор	 Костін.	 Це	 буде	
твоєю	політичною	відповідаль-
ністю	 і	 одночасно	 порятунком	
України!
	 Згадай	 мій	 відкритий	 лист	
до	тебе	«Володимире,	ти	не	ук-
раїнський	і	не	мій	президент,	iди	
з	Богом».	Лист	опублікований	в	
газеті	«Україна	молода»	понад	
чотири	роки	тому	(21	липня	2020	
року).	
	 Панове	 депутати	 і	 держав-
ні	чиновники,	пам’ятайте,	коли	
в	країні	немає	справедливості	і	
мовчить	Феміда	правосуддя,	по-
чинає	говорити	зброя.	
	 «Бо	 прийде	 Син	Людський	
у	славі	Свого	Отця	з	Ангелами	
Своїми,	і	віддасть	кожному	згід-
но	 з	 ділами	 його»	 (Від	Матвія	
16:27).
	 Думайте,	панове	корупціоне-
ри!
	 Відповідно	до	Загальної	де-
кларації	прав	людини,	прийня-
тою	 ГА	 ООН	 і	 ратифікованою	
парламентом	України,	люди	ма-
ють	право	на	повстання.	
	 Українці!	Ми	ще	маємо	шанс	
врятувати	 Україну!	 Необхідно	
негайно	локалізувати	мафіозно-
корумповану	владу	на	чолі	з	Зе-
ленським,	яка	є	найбільшою	за-
грозою	 існуванню	 України	 як	
незалежної	 суверенної	 Держа-
ви!	Не	поборовши	свій	внутріш-
ній	страх	перед	нинішньою	вла-
дою,	ми	можемо	назавжди	втра-
тити	Україну	як	незалежну	де-
ржаву.
	 Слава	Україні	 і	 її	 захисни-
кам!
	 Смерть	ворогам	України!	n

ПИТАННЯ РУБА

Якщо мовчить Феміда, 
починає говорити  
зброя,
або Як знищити тотальну корупцію, коли «риба  
гниє з голови»

n

Малюнок з відкритих джерел.❙
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Одна зала — два простори
	 Багато	років	поспіль	обда-
ровані	старшокласники	Гли-
боцького	ліцею	їздили	до	Чер-
нівців,	щоб	поглиблено	вив-
чати	обрані	предмети	в	стінах	
Малої	 академії	 наук.	 Утім,	
коли	сесійна	зала	місцевої	се-
лищної	ради	була	оновлена	і	
комп’ютеризована	за	підтрим-
ки	Програми	USAID	DOBRE,	
виникла	 ідея	запросити	уні-
верситетських	викладачів	до	
Глибокої.	«Це	ж	набагато	про-
стіше	 —	 возити	 професорів	
до	нас,	аніж	учнів	автобусом	
до	Чернівців,	—	пояснює	на-
чальниця	 відділу	 економіч-
ного	 розвитку	 та	 інвестицій	
Глибоцької	 селищної	 ради	
Світлана	Григоренко.	—	Діти	
навчаються	у	теплі	і	з	новою	
технікою.	 Професори	 зазна-
чили,	що	у	нас	створені	добрі	
умови	для	занять».	
	 Минулого	року	25	перших	
вихованців	 ІТ-академії	 вже	
завершили	вивчення	повно-
го	 курсу	 програми.	 Освоїли	
матеріал	 школярі	 по-різно-
му.	Дванадцять	справилися	з	
усіма	завданнями	на	відмін-
но	 й	 отримали	 відповідний	
сертифікат.	Ще	тринадцять	
відвідували	заняття,	але	оси-
лили	матеріал	не	в	повному	
обсязі.	Можливо,	це	мотиву-
ватиме	їх	поглибити	знання	
самостійно.
	 Цього	 року	 в	 «малій	 ІТ-
академії»	помітно	збільшив-
ся	набір.	Тепер	тут	навчають-
ся	не	лише	десятикласники,	
як	було	раніше,	а	й	учні	8	та	
9	класів.	Заняття	—	безкош-
товні.	Їх	відвідують	школярі	
з	усіх	сіл	Глибоцької	грома-
ди,	оскільки	до	центрального	
селища	регулярно	курсують	
«маршрутки».	
	 Комп’ютери	 і	 система	
для	 голосування,	що	 завдя-
ки	Програмі	USAID	DOBRE	
були	 встановлені	 у	 сесійній	
залі,	допомогли	модернізува-
ти	і	процес	роботи	депутатів.	
«Використання	сучасних	ме-
тодів	 проведення	 засідань	
дозволяє	економити	паперо-
ву	продукцію	та	час	для	дру-
ку	матеріалів	сесії,	—	каже	
Світлана	Григоренко.	—	Від-
повідно,	мета	проєкту	—	це	
поєднання	 різних	 способів	
ефективного	 використання	
ресурсів,	які	дозволяють	роз-
ширити	можливості	молоді,	
депутатського	корпусу,	пра-
цівників	ради	та	жителів	гро-
мади	в	цілому».	

	 На	 закупівлю	 техніки	
Програмою	 USAID	 DOBRE	
було	 витрачено	 874	 тисячі	
гривень.	Ще	понад	262	тисячі	
гривень	виділили	із	селищно-
го	бюджету.	Проєкт,	звісно,	
не	 з	 дешевих,	 але	має	 дале-
коглядну	перспективу.	«Коли	
ми	 починали	 реалізовувати	
цю	ідею,	у	нас	в	селищі	було	
11	мешканців,	які	працювали	
в	ІТ-сфері.	А	зараз	їх	уже	24,	
—	розповідає	голова	Глибоць-
кої	 селищної	ради	Григорій	
Ванзуряк.	—	Усі	вони	зареєс-
тровані	як	ФОПи	і	сплачують	
у	нас	податки.	Вважаємо,	що	
кількість	«айтішників»	зрос-
ла,	 у	 тому	 числі,	 й	 завдяки	
проєктам,	 які	 реалізуються	
в	громаді.	До	того	ж,	ця	спе-
ціальність	зараз	дуже	затре-
бувана	і	забезпечує	високий	
матеріальний	 рівень	 самим	
ІТ-фахівцям».	
	 Ідею	 ефективно	 вико-
ристати	інноваційний	ресурс	
схвально	 прокоментував	 і	
керівник	 Програми	 USAID	
DOBRE	Брайан	Кемпл	на	від-
критті	 оновленої	 сесійної	
зали.	«Я	дуже	радий	нашому	
партнерству,	 —	 сказав	 він.	
—	Ви	придумали	надзвичай-
но	 креативне	 рішення,	 яке	
дасть	змогу	використати	ре-
сурс	із	максимальною	корис-
тю	для	громади.	Інвестиція	в	
розвиток	 людського	 капіта-
лу	—	найраціональніше	вкла-
дення».	

Своя «розумна» модель 
	 Уже	 після	 першого	 року	
роботи	ІТ-академії	стало	зро-
зуміло,	що	програмування	—	
досить	серйозна	дисципліна,	
оволодіти	якою	може	далеко	
не	кожен	учень.	Із	пів	сотні	
бажаючих,	 що	 прийшли	 на	
заняття	 спочатку,	 залиши-
лася	 половина.	 Й	 оскільки	
сфера	 комп’ютерних	 техно-
логій	включає	багато	інших	
спеціальностей,	свій	іннова-
ційний	хаб	у	Глибокій	вирі-
шили	поповнити	ще	й	такими	
напрямками	як	робототехні-
ка	і	3D-моделювання.	
	 З	коштами	допоміг	міжна-
родний	грант,	який	Глибоць-
кій	громаді	пощастило	вигра-
ти	у	Львові	в	умовах	високої	
конкуренції.	За	словами	Гри-
горія	Ванзуряка,	на	цей	кон-
курс	було	подано	більше	со-
тні	проєктів.	До	другого	туру	
«дійшли»	тільки	25.	Але	пе-
реможці,	у	свою	чергу,	отри-
мали	 завдання	 підготувати	
протягом	двох	днів	презента-
цію	своїх	ідей	настільки	твор-
чо	і	цікаво,	щоби	потрапити	
до	четвірки	фіналістів.	Гли-
боцькій	громаді	допоміг	вже	
діючий	проєкт,	реалізований	
разом	 із	 Програмою	 USAID	
DOBRE.	«Рішення	поєднати	
депутатський	простір	з	дитя-
чою	ІТ-академією	задля	ефек-
тивного	використання	наяв-
ної	 комп’ютерної	 техніки	
було	сприйнято	донорами	як	
важливий	неординарний	про-
єкт,	—	розповідає	голова	се-
лищної	ради.	—	Так	нам	вда-
лося	значно	розширити	свій	
інноваційний	 ІТ-хаб,	 де	 те-
пер	проходять	заняття	з	про-
грамування,	робототехніки	і	

3D	моделювання».	
	 Новий	 ІТ-простір	 вирі-
шили	облаштувати	у	просто-
рому	приміщенні	—	колиш-
ньому	 кабінеті	 голови	 рай-
держадміністрації.	Для	цьо-
го	закупили	стартові	набори,	
що	дозволяють	працювати	з	
програмою	«розумний	дім»	і	
самостійно	створювати	різні	
моделі.	«Одним	із	найбільш	
захопливих	напрямків	є	 за-
няття	з	3D	моделювання,	—	
розповів	 директор	 Глибо-
цького	 ліцею	 і	 керівник	 ГО	
«Простір	 розвитку	 громад»	
Дмитрій	Глобак.	—	За	допо-
могою	професійного	3D	при-
нтера,	придбаного	в	рамках	
проєкту,	 учасники	 навча-
ються	створювати	тривимір-
ні	моделі,	які	згодом	перетво-
рюються	на	фізичні	об’єкти.	
Також	маємо	плани	облашту-
вати	ще	й	тік-ток-студію.	Це	
відкриває	перед	дітьми	нові	
горизонти	в	таких	сферах	як	
дизайн,	інженерія	та	вироб-
ництво.	Тобто,	ці	заняття	не	
лише	допомагають	молоді	ос-
воїти	сучасні	технології	і	об-
рати	майбутню	професію,	а	й	
надихають	на	творчість	та	ін-
новації».	
	 Наразі	ІТ-хаб	працює	чо-
тири	рази	на	тиждень	—	у	се-
реду,	четвер,	п’ятницю	та	су-
боту.	Розклад	складено	так,	
щоби	 школярі	 мали	 змогу	
відвідувати	за	бажанням	усі	
заняття.	До	Глибокої	приїжд-
жають	діти	й	з	інших	громад,	
адже	потенціал	двох	іннова-
ційних	просторів	досить	ви-
сокий.	
	 Щоби	 залучити	 ще	 біль-
шу	кількість	учнів,	Григорій	
Ванзуряк	 і	 Дмитрій	 Глобак	
мають	намір	об’їхати	усі	сіль-
ські	 школи	 Глибоцької	 ТГ	
і	запросити	на	заняття	в	ІТ-
хабі	 тих,	 хто	ще	 вагається.	
Поїдуть	з	ними	й	учні,	які	вже	
встигли	створити	власних	ро-
ботів	і	3D-моделі.	Можливо,	

якісь	елементи	вдасться	розд-
рукувати	на	принтері	для	на-
очної	популяризації	перспек-
тивної	професії.	

Модель майбутнього 
	 Усі	проєкти,	які	були	ре-
алізовані	у	Глибокій	за	учас-
тю	Програми	USAID	DOBRE,	
ухвалювалися	після	вивчен-
ня	побажань	не	керівництва	
громади	чи	депутатів,	а	міс-
цевих	жителів.	Один	із	таких	
моніторингів	проходив	кіль-
ка	років	тому.	Тоді	у	молоді	
запитали,	що	 б	 вони	хотіли	
бачити	в	селищі	перш	за	все.	
Більшість	 проголосувала	 за	
відкриття	басейну.	
	 Але	минув	час,	і	їхні	вподо-
бання	різко	змінилися.	«Сьо-
годні	діти	хочуть	програму-
вати,	створювати	щось	свої-
ми	руками,	складати,	зніма-
ти,	—	каже	Дмитрій	Глобак.	
—	 Можливо,	 це	 пов’язано	
не	лише	з	розвитком	техно-
логій,	 а	 й	 із	 ситуацією,	 що	
склалася	 в	 країні.	 Адже	 як	
би	там	не	було,	наші	учні	ми-
моволі	чи	свідомо	отримують	
інформацію	із	зони	бойових	
дій	 і	бачать,	що	виграє	той,	
хто	більш	технологічний,	ін-
телектуальний	і	загалом	ро-
зумніший.	 Заняття	 ж	 робо-
тотехнікою	дуже	близьке	до	
створення	пристроїв,	які	без	
участі	 людини	 можуть	 роз-
міновувати	території	чи,	на-
приклад,	перевозити	поране-
них».	
	 Для	 більш	 ґрунтовної	
практики	 у	 селищі	 теж	 є	
певні	 умови,	 бо	 нещодавно	
тут	 налагодили	 виробниц-
тво	 дронів	 для	 ЗСУ.	 Ініціа-
тором	 ідеї	 виступив	 керів-
ник	у	справах	Глибоцької	се-
лищної	ради	 Ілля	Лопуляк.	
У	майбутньому	команда	 во-
лонтерів	планує	залучати	до	
роботи	 вихованців	 ІТ-хабу.	
«Коли	ми	розширимо	вироб-
ництво,	 то	 хочемо	 запроси-

ти	 до	 співробітництва	 стар-
шокласників,	 —	 повідомив	
Ілля	Лопуляк.	—	Складання	
БПЛА	і	керування	літальни-
ми	апаратами	було	би	суттє-
вим	доповненням	до	шкіль-
них	предметів».	
	 Сьогодні	Глибоцькій	гро-
маді	за	підтримки	Програми	
USAID	DOBRE	вдалося	реалі-
зувати	 вже	 декілька	 успіш-
них	проєктів.	Йдеться	про	си-
роварню	«Добрий	ґазда»,	яка	
об’єднала	людей,	котрі	виро-
щують	малу	та	велику	рога-
ту	худобу;	забезпечення	шкіл	
сучасними	спортивними	тре-
нажерами;	посилення	діяль-
ності	місцевого	комунального	
підприємства	тощо.	Суттєву	
підтримку	 донори	 надали	 і	
Молодіжній	 раді	 громади,	
яка	 тепер	має	 у	 своєму	роз-
порядженні	намет,	стільці	та	
вуличний	кінотеатр	для	про-
ведення	публічних	заходів.	
	 Ще	одним	надбанням	три-
валої	співпраці	Григорій	Ван-
зуряк	назвав	отриманий	уп-
равлінцями	досвід,	який	не-
великому	селищу	хоч	і	дався	
непросто,	 але	 приніс	 ваго-
мі	 результати.	 «Партнери	 з	
Програми	USAID	DOBRE	пос-
тійно	підтримують	нашу	ак-
тивність,	—	каже	він.	—	Їхні	
фахівці	постійно	мотивують	
нас	 шукати	 нові	 підходи	 в	
роботі	 й	 реалізовувати	 нові	
ідеї».	n

Матеріал підготовлений ре-
дакцією газети на замовлен-
ня Українського кризового 
медіа-центру та став мож-
ливим завдяки щирій під-
тримці американського наро-
ду, наданій через Агентство 
США з міжнародного розвит-
ку (USAID). Зміст є відпові-
дальністю Глобал Ком’юнітіз 
(Global Communities) і не 
обов’язково відображає точ-
ку зору USAID чи Уряду Спо-
лучених Штатів.

НА ПРАВАХ РЕКЛАМИ

Інноваційний ресурс
В оновленій і комп’ютеризованій сесійній залі Глибоцької селищної ради працюють не 
лише депутати, а й школярі «малої ІТ-академії»

nЛариса САЛІМОНОВИЧ
Чернівецька область

Чотири дні на тиждень Глибо-
цька селищна рада відчиняє 
двері учням, які мріють обра-
ти професію, пов’язану з ІТ-
індустрією. Ідея поєднати під 
одним дахом адміністративний 
і навчальний простори виник-
ла після того, як в оновленій 
сесійній залі за підтримки 
Програми USAID DOBRE було 
встановлено 27 комп’ютерних 
систем. І оскільки депута-
ти на засідання збираються 
лише раз на місяць, технічний 
ресурс вирішили використа-
ти для роботи «малої ІТ-ака-
демії». Згодом цей успішний 
проєкт громада продовжила 
з іншими донорами, завдяки 
чому недавно тут запрацювала 
ще й школа 3D-моделювання 
та робототехніки. Обидва ін-
новаційно-технологічні хаби 
свідчать про максимальну від-
критість місцевих управлінців, 
адже діти змалку отримують 
можливість користуватися 
усіма наявними у селищі ре-
сурсами.

В ІТ-школі навчаються діти не тільки з Глибоцької, а й із сусідніх громад.
Фото надане Глибоцькою громадою

❙
❙
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помічниця генсека НАтО Марі-
Доха Безансено: шлях України 
до членства в Альянсі є 
незворотним
	 Місяць	 тому	 Марк	 Рютте	
став	 новим	 Генеральним	 сек-
ретарем	НАТО	—	його	попере-
дник	Єнс	Столтенберг	залишив	
посаду	у	 зв’язку	 із	 завершен-
ням	повноважень.	Рютте	одразу	
поїхав	до	України,	демонструю-
чи	таким	чином	свою	підтрим-
ку.	 Через	 два	 тижні	 у	 штаб-
квартирі	НАТО	він	організував	
зібрання	міністрів	оборони,	де	
з’явилися	всі	32	міністри	плюс	
іще	одна	офіційна	особа	—	пре-
зидент	України	Володимир	Зе-
ленський.	Там	Рютте	висловив	
своє	бачення	ситуації	в	 трьох	
ключових	пріоритетах:
	 —	перший	—	заклик	до	всіх	
членів	 альянсу	 інвестувати	 в	
оборону,	аби	не	піддавати	сум-
ніву	здатність	НАТО	протисто-
яти	будь-якій	загрозі;
	 —	другий	—	підтримка	Ук-
раїни	та	боротьба	проти	російсь-
кої	агресії,	а	також	уникнення	
втоми	від	війни;
	 —	третій	—	зростаючі	гло-
бальні	виклики	для	євроатлан-
тичної	безпеки	та	поширення	
гібридних	загроз.	
	 За	словами	Марі-Дохи	Безан-
сено,	шлях	України	до	членства	
в	НАТО	є	незворотним.	Ще	бли-
жчим,	ніж	раніше,	цей	процес	
робить	комплексний	пакет	до-
помоги	Україні,	що	був	узгодже-
ний	минулого	саміту,	—	40	міль-
ярдів	євро	військової	допомоги	
Україні	в	2025	році,	а	також	під-
тримка	та	підготовка	кадрів	від	
командування	НАТО.	
	 На	 саміті	 також	ухвалили	
рішення	 створити	 центр	 вив-
чення	досвіду	в	Польщі,	де	до-
сліджуватимуть	 розвиток	 Зб-
ройних	сил	України	та	їхні	ін-
новації,	запроваджені	за	остан-
ні	місяці.
	 Наостанок	помічниця	Генсе-
ка	заохотила	молодь	продовжу-
вати	робити	свою	справу	та	ра-
зом	з	НАТО	працювати	проти	
воєнної	втоми.

покоління українських воїнів
	 Свобода	для	спікерки	Яри-
ни	Чорногуз	—	військової	ме-
дикині,	розвідниці	ЗСУ	та	по-
етеси	—	це	обов’язок	і	відпові-
дальність,	 оскільки	 без	 цих	
двох	 складових,	 на	 її	 думку,	
власне	поняття	свободи	людині	
нав’яже	хтось	інший	—	до	при-
кладу,	сильний	диктатор.	Вона	
вважає,	що	в	освітніх	закладах	
молоде	покоління	повинні	біль-

ше	готувати	до	оборони	держа-
ви,	аби	в	них	у	майбутньому	був	
шанс	не	захищатися	від	росії.
	 «Потрібно	робити	так	само,	
як	 це	 зараз	 робить	 росія,	 —	
пропагувати	залучення	молоді	
до	 війни,	 інакше	 замінювати	
втомлених	захисників	буде	ні-
кому...	 Кожна	 молода	 люди-
на	в	цій	державі	повинна	дума-
ти,	яку	бойову	спеціальність	їй	
обирати.	Тому	що	будь-яка	лю-
дина,	залучена	в	процес	оборо-
ни,	навіть	якщо	це	навчання,	
вже	відчуватиме	себе	частиною	
спільної	справи.	Нині	молодих	
людей	намагаються	відмежову-
вати	від	цього,	і	якщо	так	про-
довжиться,	то	це	буде	поколін-
ня	«готових	прийняти	капіту-
ляцію».
	 Геннадій	Коваленко	—	Ди-
ректор	департаменту	міжнарод-
ного	співробітництва	Міністерс-
тва	оборони	України	—	щойно	
повернувся	з	Одеси,	де	з	коле-
гами	приймав	міністра	оборо-
ни	Норвегії	Бйорна	Аріля	Гра-
ма.	Після	візиту	до	центру	реа-
білітації	військослужбовців	та	
брифінгу	щодо	ситуації	 з	без-
пекою	він	оголосив	про	черго-
вий	пакет	допомоги	з	боку	Нор-
вегії	в	500	млн	євро,	які	вклю-
чають	літаки	F-16	та	системи	
NASAMS.	Також	норвезька	сто-
рона	заявила	про	інвестиції,	за	
прикладом	 Данії,	 в	 оборонну	
промисловість	України.
	 Карло	—	сержант	3-ї	ОШБр,	
який	долучився	до	українсько-
го	війська	з	Фінляндії	—	поді-
лився	 своєю	 мотивацією	 про-
довжувати	воювати	на	боці	Ук-
раїни	вже	 третій	рік	поспіль:	
«Це	мій	підрозділ,	мої	побра-
тими	та	посестри,	вони	—	моя	
сім’я.	Тут	я	знайшов	своїх	лю-
дей».	
	 Він	вважає,	що	молодь	по-
винна	готуватися	до	служби	або	
робити	все	що	можна	в	тилу.
	 Олександра	Матвійчук,	го-
лова	правління	центру	грома-
дянських	свобод	та	лауреатка	
Нобелівської	премії	миру,	від-
повіла	на	декілька	запитань	Ар-
сенія	Яценюка.
	 n Чи є якась перспектива 
створення окремої спеціальної 
міжнародної інституції, яка 
притягне росію до відповідаль-
ності за вчинені злочини?
	 —	Зараз	немає	міжнародно-
го	суду,	який	би	покарав	росію	
за	 війну	 проти	 України.	 Два	
роки	триває	робота	зі	створен-
ня	спеціального	трибуналу	з	аг-
ресії,	і	більш	ніж		40	країн	у	ко-
ординаційній	групі	обговорю-

ють,	як	він	має	постати.	Створи-
ли	міжнародний	центр	у	Гаазі	з	
розслідування	злочинів	агресії	
—	коли	спецтрибунал	буде	ство-
рений,	йому	не	потрібно	 буде	
починати	 з	 чистого	 аркуша.	
Тому	цей	процес	треба	рухати	
далі.	Кілька	тижнів	тому	в	Авс-
трії	відбулася	зустріч	коргрупи,	
де	ухвалили	рішення,	що	буде	
створено	спеціальний	трибунал	
на	рівні	регіональної	міжнарод-
ної	організації	—	в	рамках	Ради	
Європи.
	 На	даному	етапі	триває	су-
перечка	стосовно	природи	цьо-
го	суду:	створити	його	як	між-
народний	чи	гібридний.	Лише	
міжнародний	 суд	 може	 подо-
лати	імунітет,	який	путін	має	
за	міжнародним	правом.	І,	на	
жаль,	 є	 частина	 партнерів,	 у	
тому	 числі	 з	 Великої	 сімки,	
які	наполягають,	 аби	цей	суд	
створили	як	гібридний	та	щоб	
путіна	 вивели	 з-під	 юридич-
ного	переслідування	за	злочи-

ни	агресії.	Ми	вже	витратили	
величезні	зусилля,	аби	створи-
ти	спеціальний	трибунал	з	аг-
ресії,	а	цей	трибунал	у	підсум-
ку	не	матиме	права	притягнути	
до	 відповідальності	 найбільш	
відповідальну	людину	—	воло-
димира	путіна.
	 n Що є в світовій системі ко-
ординат із притягнення росії до 
економічної відповідальності?
	 —	Минулого	року	було	за-
сновано	інститут	на	основі	між-
народної	 угоди,	 укладеної	 в	
рамках	Ради	Європи,	США	та	
інших	 країн,	 що	 й	 розпочав	
процес	створення	міжнародного	
реєстру	збитків.	Одна	з	проблем	
—	Україна	та	міжнародні	пар-
тнери	погодилися,	що	компен-

сації	 виплачуватимуть	 лише	
тим	людям,	котрі	постражда-
ли	після	24	лютого	2022	року.	
Інша	проблема	—	де	брати	гро-
ші.	Один	зі	шляхів	—	часткове	
використання	заморожених	ак-
тивів	росії,	які	досі	розміщені	в	
країнах	Великої	сімки.

Вибори в сША
	 Модераторка	зустрічі	Шел-
бі	Магід,	яка	є	заступницею	ди-
ректора	Євразійського	центру	
Атлантичної	ради,	уже	на	само-
му	початку	вичерпно	охаракте-
ризувала	розмову	зі	спікерами	
—	вони	й	самі	точно	не	знали,	
що	відбудеться	на	виборах.
	 Браян	 Вітмор	 —	 старший	
науковий	співробітник,	нерези-
дент	Атлантичної	ради	—	заува-
жив,	що	президент	Байден	(як	
представник	покоління	кінця	
Холодної	війни)	дотримується	
мантри	«не	ескалювати	у	війні	з	
росією».	Він	також	припускає,	
що	Камала	Гарріс	провадитиме	

більш	рішучу	політику	як	лю-
дина	молодшого	покоління.
	 Політику	 Трампа	 Вітмор	
назвав	 непередбачуваною,	 не	
пов’язаною	 з	 жодними	 про-
цесами	 чи	 міжміністерською	
взаємодією,	в	чому	американ-
ці	впевнилися	під	час	його	пре-
зидентства	в	2016—2021	рр.	Він	
вважає,	що	трампівський	під-
хід	до	України	буде	так	само	ха-
отичним	і	непередбачуваним.
	 Джон	 Гербст	 —	 директор	
Євразійського	 центру	Атлан-
тичної	ради,	колишній	посол	
США	 в	 Україні	 (2003—2006	
рр.)	—	не	бачить	різниці	в	по-
казниках	 Гарріс	 і	 Трампа.	 Є	
думки,	що	Камала	продовжить	
політику	Байдена,	а	водночас	

адміністрація	Трампа,	так	би	
мовити,	«здасть»	Україну.
	 Зараз	 ми	 бачимо,	 що	 ад-
міністрація	 Джо	 Байдена	 не	
дозволяє	українцям	викорис-
товувати	 далекобійну	 зброю,	
аби	стріляти	вглиб	росії.	І	пан	
Гербст	підозрює,	що	команда	
Гарріс	 притримуватиметься	
приблизно	такої	самої	позиції.
	 Курт	Волкер	—	постійний	
представник	США	в	НАТО	та	
колишній	 спеціальний	 пред-
ставник	 США	 у	 переговорах	
щодо	України	(2017—2019	рр.)	
—	зауважив,	що	Трамп	не	хоче	
провалу,	де	за	його	влади	Ук-
раїна	зазнає	поразки,	а	відпові-
дальність	ляже	на	його	плечі.	
Коли	 йшлося	 про	 виведення	
військ	 з	 Афганістану,	 Трамп	
погодився	щодо	цього	з	Байде-
ном,	та	за	своєї	каденції	роби-
ти	це	відмовився,	оскільки	ро-
зумів,	як	таке	рішення	вплине	
на	його	репутацію.	Так	само	і	з	
Україною	—	Трамп	не	бажає	її	
програшу,	проте	має	таку	дум-
ку,	як	досягнення	миру	через	
силу.	Він	 вважає,	що	 причи-
на	початку	повномасштабного	
вторгнення	росії	—	слабкість	
США,	 тому	 «Америку	 знову	
потрібно	 зробити	 сильною»	 і	
довести	це	путіну.
	 Браян	 Вітмор	 додав:	 «Ко-
жен	 раз,	 як	 путін	 відкриває	
рота,	 він	 бреше».	 Саме	 тому	
він	радить	дивитися	на	вчинки	
путіна	та	росії.	Вона	намагала-
ся	допомогти	трампівській	кам-
панії	своїми	кампаніями	дезін-
формації,	що	абсолютно	не	ди-
вує,	згадуючи	риторику	Трам-
па.	Російські	джерела	Вітмора	
повідомляють	йому,	що	путін	
надає	певну	перевагу	саме	рес-
публіканцям,	оскільки	переко-
наний,	що	в	разі	їхньої	перемо-
ги	з’явиться	можливість	«двом	
крутим	 хлопцям	 домовитися	
між	собою»	без	відволікань	на	
права	людини,	цінності	і	таке	
інше.	Це	все	не	є	традиційною	
республіканською	політикою,	
що,	у	свою	чергу,	спровокува-
ло	б	хаос,	який,	як	ми	вже	по-
бачили,	росії	і	потрібен.	n

ВИКЛИКИ

Покоління, загартоване війною
У Києві відбувся 10-й безпековий форум

n

Олеся МАЗУРКОВА

Це перший такий захід після початку повномасштабного вторгнен-
ня росії в Україну, організований фондом Арсенія Яценюка «Від-
крий Україну» у співпраці з офісом НАТО в Україні та за підтримки 
Національного демократичного інституту і представництва Фонду 
Фрідріха Еберта в Україні. Інституційним партнером виступила Ат-
лантична Рада.
Цьогорічною темою форуму обрали Generation W — покоління 
українців, загартоване війною, готове захищати  та бути свідками 
змін. За словами журналістки та модераторки Яни Брензей, сим-
волічна літера W також вказує на єдність — «два тебе», що під-
креслює солідарність української молоді, зібраної на форумі.
Після виконання гімну на сцену вийшов голова Київського безпе-
кового форуму, прем’єр-міністр України 2014—2016 років Арсеній 
Яценюк. Він щиро подякував молоді та військовим, завдяки яким 
можливо проводити подібні заходи. Метою форуму пан Яценюк 
визначив не лише обмін досвідом зі спікерами, а й можливість по-
чути голоси молоді, яка стане опорою для відбудови країни. Так 
розпочався ювілейний, десятий, форум — платформа для обгово-
рення майбутнього України.

Вступне слово Яценюка.
Фото з сайту yatsenyuk.org.ua.

❙
❙

Кожна молода людина в цій державі повинна думати, 
яку бойову спеціальність їй обирати. Тому що будь-яка 
людина, залучена в процес оборони, навіть якщо це 
навчання, вже відчуватиме себе частиною спільної 
справи.
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Ганна ВОЛКОВА

У свої 20 Олег Сергачов із села Вельбівка 
Миргородського району на Полтавщині 
отримав уже чотири досить затребувані 
онлайн-професії: Іnstagram-маркето-
лога, таргетолога, Direct-менеджера та 
NFT-спеціаліста. Нині освоює ще дві — 
розробника Telegram-ботів і спеціаліста з 
товарного бізнесу. При цьому має лише 
атестат про середню освіту. Причому 
дев’ять років він навчався вдома й два 
— дистанційно у Гадяцькій школі №3. За-
кінчив школу з посередніми оцінками. 
Ба більше, хлопець здобув освіту й зароб-
ляє собі на життя за допомогою лише... 
великого пальця на лівій нозі. Адже він 
змалечку після перенесеного енцефаліту 
паралізований. 

«Маркетолог, який працює одним 
пальцем лівої ноги» — так він 
представляється у соціальних 
мережах. Рухомий інтелект і рухома 
душа в нерухомому тілі
	 Наше	інтерв’ю	відбувалося	в	пись-
мовому	форматі,	оскільки	Олег	має	ще	
й	значні	вади	вимови	і	переймався	тим,	
що	я	його	не	зрозумію.	А	я,	навпаки,	
хвилювалася	за	те,	що	йому	важко	дру-
кувати.	«Чомусь	більшість	думає	саме	
так,	але	це	хибна	думка.	Я	можу	вто-
митися	після	години	роботи,	але	досить	
відпочити	5-10	хвилин,	і	знову	працюю	
без	проблем»,	—	написав	мені	Олег	у	
Telegram.	Отак,	як	є,	—	грамотно,	з	усі-
ма	розділовими	знаками.
	 Цьогоріч	 Олег	 збирався	 вступати	
до	вишу,	вже	навіть	документи	подав	
на	факультет	психології.	А	потім	пере-
думав.	Каже,	навіщо	витрачати	п’ять	
років	свого	життя,	щоб	отримати	дип-
лом?	Адже	зараз	є	купа	курсів,	на	яких	
можна	всього	за	три	місяці	опанувати	
практичні	знання.	
	 —	Згодом	куплю	курси	з	психології	
в	міжнародній	школі	Expert.	Психоло-
гія	для	мене	дуже	важлива,	оскільки	я	
часто	працюю	з	людьми	і	мені	потрібно	
розуміти	кожного.	Дуже	хотів	би	також	
покращити	свою	вимову,	—	ділиться	
своїми	планами	на	майбутнє	Олег	Сер-
гачов.
	 Багато	хто	називає	його	українським	
Ніком	Вуйчичем.	Бо	є	в	цього	маленько-
го	хлопця	з	неслухняним	тілом	і	вагою	
всього	35	кілограмів	така	велика	сила	
духу,	така	жага	до	життя,	що	це	нади-
хає	всіх,	з	ким	він	спілкується.	Усіма	
своїми	вчинками	він	доводить:	не	існує	
бар’єрів,	які	неможливо	було	б	подола-
ти.	Що	можна	заробляти	на	гідне	жит-
тя,	працюючи	єдиним	пальцем	на	нозі	
і,	звісно,	головою.	І	що	можна	бути	щас-
ливим	у	стосунках,	навіть	якщо	на	по-
бачення	тебе	привозять	у	кріслі	коліс-
ному.
	 ...Олег	—	четверта	дитина	в	родині.	
У	нього	є	три	старші	сестри,	які	живуть	
окремо,	і	молодший	дев’ятирічний	бра-
тик	Дениско,	з	яким	у	нього	особливий	
духовний	зв’язок.
	 Він	народився	абсолютно	здоровим	
хлопчиком,	 але	 у	 півтора	 року	 пере-
хворів	на	енцефаліт.	Хвороба	спричи-
нила	порушення	нейронних	зв’язків	і	
як	наслідок	—	тяжку	інвалідність.	Лі-
карі	давали	невтішні	прогнози:	не	буде	
говорити,	мислити	й	навіть	сидіти.
	 Інтелект	Олега,	на	щастя,	не	пост-
раждав.
	 Можливо,	якби	батьки	займалися	
реабілітацією	 хлопчика	 з	 дитинства,	
він	мав	би	кращий	фізичний	розвиток.	
Однак,	коли	він	потрапив	на	огляд	до	
столичних	фахівців,	ті	лише	розвели	
руками:	надто	пізно.
	 Подробиці	того,	чому	здібний	підлі-

ток	з	обмеженими	можливостями	рока-
ми	перебував	у	чотирьох	стінах	і	прак-
тично	не	розвивався,	ми	опустимо.	
	 Зовсім	інше	життя	почалося	в	ньо-
го	після	того,	як	сусідкою	родини	ста-
ла	Світлана	Новікова.	П’ять	років	тому	
жінка	перебралася	з	Києва	до	Вельбів-
ки.	Педагог	та	психолог	за	фахом	і	прос-
то	небайдужа	людина,	вона	одразу	ж	за-
била	на	сполох:	беззахисну	дитину	тре-
ба	витягувати	з	тієї	безвиході,	в	якій	
вона	опинилась.	На	той	момент	бать-
ко	багатодітної	сім’ї	помер,	а	мама	не	
могла	впоратися	з	життєвими	обстави-
нами.	Світлана	пропонувала	сільській	
владі	оформити	Олега	в	спеціалізова-
ний	заклад,	але	з	оформленням,	сказа-
ли	чиновники,	багато	мороки,	це	додат-
кові	витрати,	та	і	узагалі,	дитині	краще	
погано	вдома,	аніж	добре	в	інтернаті.	
	 —	Певно,	це	той	випадок,	коли	бю-
рократизм	чиновників	перетворився	на	
плюс,	—	усміхається	пані	Світлана.	—	
Олешки,	де	був	єдиний	в	Україні	інтер-
нат	для	таких	людей,	на	жаль,	потрапи-
ли	під	окупацію...	
	 Щоб	якось	розширити	світ	для	Оле-
га,	родина	Новікових	подарувала	йому	
насамперед	смартфон.	На	диво,	він	його	
досить	швидко	опанував	і,	коли	йому	
була	потрібна	якась	допомога,	телефо-
нував.	
	 А	допомога	хлопцеві	з	тяжкою	фор-
мою	інвалідності	потрібна	постійно	і	в	
усьому,	адже	він	не	може	самостійно	ні	
поїсти,	ні	одягнутися,	ні	сходити	в	туа-
лет...	
	 Світлана	 підключила	 до	 боротьби	
за	Олега	місцеву	громадськість,	волон-
терів,	вірян	з	Києва.	Благодійники	по-
дарували	 йому	 комп’ютер,	 і	 він	 став	
хлопцеві	інструментом	для	навчання	й	
заробляння	грошей.	На	зібрані	ж	кошти	
Світлана	знайшла	хлопцеві	доглядаль-
ницю.	Але	та	затрималась	на	роботі	не-
довго	–	по-перше,	її	хазяйнування	не	
подобалось	мамі	Олега,	по-друге,	роди-
чі	доглядальниці	були	проти	втручан-
ня,	як	вони	вважали,	у	чужу	сім’ю.	
	 —	На	щастя,	в	Олега	рухома	душа,	
рухомий	інтелект	і	рухоме	серце,	—	від-
гукується	про	нього	Світлана	Новіко-
ва.	
	 Це	можна	назвати	дивом,	але	мину-
ло	зовсім	небагато	часу,	й	Олег	за	допо-
могою	волонтерки	Віталіни	Пінчук	від-
крив	ФОП.	На	той	час	йому	було	всьо-
го	17.	За	сприяння	Світлани	Новікової	
місцеве	 сільгосппідприємство	 взяло	
його	на	роботу.	В	обов’язки	хлопця	вхо-
дило	просувати	агрофірму	в	соціальних	
мережах.

Нові професії освоює методом тику
	 —	Зі	своєї	першої	зарплати	в	6	ти-
сяч	гривень,	яка	приблизно	дорівню-
вала	моїй	пенсії,	я	придбав	собі	кеди	
Converse,	про	які	давно	мріяв,	—	зга-
дує	Олег.	—	А	ще	у	складчину	з	мамою	
купили	Денисові	планшет.	
	 Однак	я	не	затримався	довго	на	ро-
боті,	бо	мені	було	нецікаво.	І	вже	не-
вдовзі	 знайшов	 іншу.	 Причому	 спо-
чатку	 уявлення	 не	 мав	 про	 неї.	 Так	
сталося,	 що	 знайома	 мені	 власниця	
бухгалтерської	компанії	«Твій	звіт»	по-
цікавилася,	чи	вмію	я	розробляти	боти.	
Я	відповів,	що	спробую.	Методом	тику,	
логіки,	 інформації	 з	 інтернету	 таки	
створив	той	бот	і	був	щасливий,	що	опа-
нував	новий	інструмент	для	заробітку.	
Перше	завдання	фірми	виконав	доволі	
швидко.	Пізніше	отримав	ще	кілька	за-
мовлень	на	розробку	Telegram-ботів.	
	 Хлопець	також	працював	на	Prom.
ua,	у	книжковому	магазині	Zobibook,	
був	Direct-менеджером	виробників	3D-
шпалер.	На	останній	роботі	був	зайня-

тий	повний	робочий	день	з	понеділка	по	
суботу.	Щодня	у	нього	було	до	пів	сотні	
клієнтів,	яких	він	консультував,	офор-
млював	від	них	замовлення.	Йому	на-
віть	надходили	пропозиції	навчати	ін-
ших	менеджерів.

	 Олег	 не	 без	 гордості	 зазначає,	що	
жодного	разу	не	провалив	дедлайни:	за-
вжди	вчасно	справлявся	із	завданнями,	
попри	короткі	терміни	здачі	проєкту	й	
відсутність	світла.
	 Перші	онлайн-професії	з	просуван-

На заняттях з іпотерапії.
Фото надані Олегом Сергачовим.

❙
❙

СИЛЬНІ ДУХОМ

Необмежено цілеспрямований
Тіло 20-річного Олега Сергачова з Полтавщини після перенесеного в дитинстві енцефаліту повністю паралізоване. 
Однак хлопець не змирився з долею і щодня доводить, що жити можна повноцінно, а людським можливостям 
немає меж

n

Олег Сергачов.❙
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ня	бізнесу	в	інтернеті	хлопець	опанову-
вав	у	столичного	блогера	та	підприємця	
Влада	Яська.
	 —	 Я	 був	 вражений	 цілеспрямо-
ваністю	свого	учня,	—	говорить	Влад.	
—	Приклад	з	Олегом	має	закрити	роти	
всім	жебракам,	які	просять	дати	їм	курс	
безплатно	чи	дати	грошей.	Паралізова-
ний	хлопець	із	села	друкує	лише	паль-
цем	ноги,	не	може	говорити,	може	лише	
слухати...	Почав	навчатися	у	мене	в	17	
років	і	невдовзі	написав,	що	отримав	від	
свого	першого	клієнта	180	доларів.	
	 —	Олег	—	мій	підписник,	маркето-
лог,	—	додає	блогер	і	власник	онлайн-
школи	 з	 маркетингу	 Ігор	 Рорк	 (Ско-
рик).	—	Якось	він	повідомив	мені,	що	в	
нього	з’явився	клієнт	на	800	доларів,	і	
спитав,	чи	етично	вести	його,	якщо	він	
працює	з	його	прямими	конкурентами.	
Олег	розвивається	фінансово,	не	буду-
чи	злим	комерсантом.	Навпаки,	як	на	
мене,	занадто	заморочується.	Він	упер-
тий	і	скромний.
	 Лишень	вдумайтесь:	людина	зароб-
ляє	на	життя	одним	пальцем	лівої	ноги!	
На	зароблені	кошти	самостійно	орендує	
квартиру,	найняв	собі	помічників	і	в	ці-
лому	сам	себе	забезпечує.	Ну	це	просто	
очманіти,	як	можна	використовувати	
власні	можливості!	Це	людина,	яка	на-
дихає!

Претендент на розробника Telegram-
ботів або Direct-менеджера
	 n Ти так легко змінюєш місця робо-
ти... Чому?
	 —	 Я	шукаю	 себе.	 На	 сьогодні	 та-
кож	безробітний.	Наразі	шукаю	роботу	
розробника	Telegram-ботів	або	Direct-
менеджера	 на	 повний	 робочий	 день.	
Кілька	днів	тому	брав	участь	у	велико-
му	конкурсі	на	посаду	Direct-менедже-
ра.	Був	у	п’ятірці	кращих,	але	далі,	на	
жаль,	не	пройшов.
	 n Твої фізичні обмеження не є при-
чиною у відмові в працевлаштуванні? 
	 —	Буває	по-різному.	Іноді	мені	від-
мовляють	—	бояться,	що	неякісно	чи	
неоперативно	виконаю	роботу,	а	іноді	
говорять,	що	зателефонують,	і	на	цьо-
му	все	закінчується.
	 n Як тобі спало на думку заробляти 
гроші в інтернеті?
	 —	А	що,	в	мене	є	інші	варіанти?	Як	
тільки	благодійники	подарували	мені	
смартфон	і	ноутбук,	а	компанія	«Ава-
тор»	провела	пожиттєвий	безплатний	
інтернет,	так	я	й	почав	працювати.	Те-
пер	користуюсь	 смартфоном	та	ноут-
буком,	які	придбав	за	власні	кошти.	А	
перший	телефон	Nokia	X2-02	мені	по-
дарував	один	депутат,	коли	мені	було	
шість	років.	Я	й	свого	молодшого	бра-
та	навчив	користуватися	гаджетами...

	 	Зараз	у	своєму	телеграм-каналі	прово-
жу	подкасти	з	різними	людьми	про	історії	
успіху	та	залежності,	на	теми	релігії	та	іс-
торії.	На	цьому	не	заробляю,	бо	маю	неве-
лику	аудиторію.	Іноді	навіть	іду	в	мінус,	
роблячи	підписникам	усілякі	подарунки,	
щоб	привернути	більше	уваги.	
	 Найближчим	часом	планую	також	
подкасти	про	булінг	та	стани	аутизму.	
А	зі	своїм	психологом	пані	Ганною	Вол-
ковою	з	Кривого	Рогу	думаємо	записати	
спільний	подкаст	про	втрату	чоловіків	
на	війні.	В	ньому	йтиметься	про	те,	як	
жінці	пережити	цю	втрату	і,	головне,	як	
пояснити	дитині,	що	батька	вже	немає.
	 n Ти не справляєшся самостійно з 
психологічним навантаженням?
	 —	Іноді	так	складаються	обставини,	
що	не	просто	руки	опускаються,	а	навіть	
суїцидальні	думки	з’являються.	Чесно.	
У	мене	зараз	ні	роботи,	ні	коханої	дівчи-
ни,	купа	боргів,	через	що	не	можу	руха-
тися	вперед.	Сиджу	в	чотирьох	стінах	
у	селі,	мені	дуже	некомфортно	жити	з	
мамою.	Тому	я	почав	шукати	психоло-
га.	Але	й	тут	мене	чекали	невдачі	—	да-
леко	не	всі	хотіли	працювати	за	моїм	за-
питом.	Пані	Ганна	погодилася	спробу-
вати	допомогти	мені.	Завдяки	онлайн-
заняттям	з	нею	я	більше	став	розуміти	
себе,	свої	бажання.	Тепер	легше	пере-
живаю	труднощі,	навчився	тамувати	
внутрішні	рани,	боротися	з	болями	та	
страхами.
	 Пані	Ганна	мене	розуміє	й	підтримує.

Щоб сходити в туалет, викликав таксі
	 n Ти й з дівчатами знайомишся в ін-
тернеті? — цікавлюсь у свого співроз-
мовника.
	 —	 Так,	 зазвичай	 на	 сайтах	
знайомств.	Але	коли	жив	у	Гадячі,	то	
міг	без	проблем	під’їхати	до	дівчини	й	
наживо	з	нею	познайомитися.	Я	не	бо-
юсь	ні	дівчат,	ні	їхніх	відмов.
	 Олег	поки	що	бачить	себе	у	вільних	
стосунках.	У	них,	каже,	менше	нервів.
	 —	Але	якщо	у	майбутньому	в	мене	
з’явиться	нове	кохання	і	якщо	моя	дів-
чина	захоче	працювати	чи	розвиватися,	
я	не	заперечуватиму.	Та	все	ж	основним	
захисником	і	годувальником	буду	я,	—	
заявляє	хлопець.
	 Перший	 раз	 він	 закохався	 в	 14	 у	
старшу	за	себе	дівчину,	і	це	було	в	ре-
алі.	 Інша,	 з	 якою	 вони	 досить	 довго	
були	знайомі	віртуально,	просто	роз-
кручувала	його	на	гроші.	У	стосунках	
з	Аліною	були	і	романтика,	і	ревнощі,	і	
сварки...
	 —	З	Аліною	ми	деякий	час	спільно	
проживали	в	Гадячі.	Ініціатором	цього	
був	я	—	знайшов	квартиру	в	місті,	взяв	
на	себе	оплату...	На	жаль,	щастя	три-
вало	 всього	місяць.	Після	розставан-

ня	з	коханою	дівчиною	я	цілий	рік	жив	
один.	Повертатися	у	Вельбівку	не	хотів.	
Тож	став	шукати	помічників,	які	дог-
лядали	б	мене	й	підтримували	порядок	
у	квартирі.	Доглядали	всі,	хто	міг:	і	дво-
юрідний	брат,	і	друзі,	й	колишня	дівчи-
на,	і	просто	випадкові	люди.	До	речі,	со-
ціальний	працівник	мені	не	підходить,	
бо	він	працює	за	графіком	у	певні	дні,	й	
то	всього	годину.
	 Одного	разу	 зі	мною	нікого	поруч	
не	виявилося,	а	мені	треба	було	в	туа-
лет.	Тому	я	викликав	таксиста	й	попро-
сив	його	допомогти	мені.	Він	допоміг,	я	
йому	заплатив	—	і	чоловік	поїхав.
	 Мораль:	хоч	би	яка	дупа	у	вас	ста-
лася	—	жартуйте,	фантазуйте	та	креа-
тивте,	тому	що	з	будь-якої	дупи	є	вихід	
і	сльози	або	сварки	тут	не	допоможуть.
	 В	 Олега	 було	ще	 одне	 кохання	—	
Анастасія.	 Дівчина	 погодилася	 роз-
повісти	«Україні	молодій»	про	свої	сто-
сунки	з	ним.
	 —	Ми	познайомились	на	платформі	
для	знайомств	у	Telegram.	Про	фізич-
ний	стан	Олега	я	знала	із	самого	почат-
ку,	бо	в	анкеті	він	прикріпив	свої	фото.	
Мені	було	цікаво	дізнатись,	що	це	за	
людина,	як	він	може	набирати	тексти	
на	телефоні,	бо	здавалось,	що	це	немож-
ливо.	
	 Доволі	швидко	у	мене	виникли	до	
нього	почуття.	Мене	привабило	те,	що,	
незважаючи	на	обставини,	хлопець	за-
вжди	був	на	позитиві	й	випромінював	
оптимізм.	Вразила	допитливість,	щи-
рість,	уміння	вести	діалог,	велика	жага	
до	життя,	бажання	рухатися	вперед	та	
навчатися	нового.	Далеко	не	кожен	фі-
зично	здоровий	може	стільки,	як	Олег.
	 Згодом	ми	познайомились	у	реаль-
ному	житті.	З	ним	було	комфортно	мен-
тально,	але	я	зрозуміла,	що	переоціни-
ла	себе,	бо	не	була	готова	до	випробу-
вань,	які	треба	було	долати	щодня.	Я	
не	могла	йому	дати	всього,	чого	він	пот-
ребував.
	 Ми	лишилися	друзями.

Щоб подолати страх висоти, зважився 
на джампінг
	 —	Олег	—	доволі	самостійний	у	тому	
просторі,	який	йому	доступний,	—	каже	
Світлана	Новікова.	—	Він	із	задоволен-
ням	 займається	 громадською	 діяль-
ністю.	Поки	жив	у	Гадячі,	місцеві	ак-
тивісти	залучали	його	до	інспектуван-
ня	доступності	міської	інфраструкту-
ри.	Виявилося,	що	люди	з	особливими	
потребами	не	могли	потрапити	до	одно-
го	з	маркетів,	бо	власники	велосипедів	
прив’язували	їх	просто	на	пандусі.	Олег	
вказав	на	цю	проблему	директорові	ма-
газину,	і	її	вже	вирішили:	біля	торгово-
го	закладу	розширили	велопаркінг,	ус-
тановили	кнопку	виклику	персоналу,	

якою	користуються	маломобільні	гро-
мадяни.
	 Завдяки	висновкам	Олега	міськрада	
включила	у	план	реконструкції	тротуа-
ри	і	дороги	в	центрі	міста,	які	він	також	
моніторив.	У	деяких	місцях	буде	пере-
кладено	тротуарну	плитку,	в	деяких	—	
понижено	бордюри.
	 Ми	провели	з	ним	низку	мотивацій-
них	зустрічей	у	шкільних	та	трудових	
колективах.	Олег	дуже	сумлінно	до	них	
готувався.	Присутні	на	зустрічах	були	
вражені	його	силою	волі.
	 Я	прагну	підтримувати	 і	 розвива-
ти	в	ньому	самостійність,	тому	говорю	
Олегу:	«Пробуй	робити	сам,	а	якщо	вже	
щось	не	вдасться	—	звертайся	до	мене,	
я	поряд».
	 У	нього	все,	на	щастя,	виходить.	Ін-
коли	він	робить	помилки.	Але	ми	домо-
вилися	так:	кожна	помилка	—	це	на-
бутий	досвід,	тому	не	варто	розчарову-
ватися.	Буває,	пише:	«Набутий	досвід	
коштував	 мені	 сьогодні	 тисячу	 гри-
вень».	І	ставить	смайлик.
	 Наразі	хлопець	знову	у	Вельбівці,	
біля	мами,	але	мріє	перебратися	до	міс-
та,	де	більше	можливостей	для	саморе-
алізації.
	 —	У	селі	мені	дуже	сумно	та	нудно.	
Я	24/7	удома,	у	чотирьох	стінах,	нажи-
во	ні	з	ким	не	спілкуюсь,	окрім	мами	та	
братика,	дуже	мало	гуляю...	Ось	у	місті	
було	набагато	краще!	Я	працював,	гу-
ляв,	проводив	мотиваційні	зустрічі	в	
різних	закладах,	заводив	нові	знайомс-
тва,	знімав	соціальні	відео...	Це	було	
дуже	круте	життя!
	 У	юнака,	який	живе	в	паралізова-
ному	 тілі,	 ще	 багато	 нереалізованих	
планів.
	 —	Безмежно	хочу	стрибнути	з	пара-
шутом	і	влаштувати	фотосесію	з	піто-
ном	і	з	тарантулом.	Я	дуже	боюся	змій	
та	павуків	і	хочу	йти	назустріч	своїм	
страхам,	—	зізнається	Олег.	—	До	речі,	
висоти	і	води	я	теж	боюсь,	тому	в	червні	
цього	року	за	підтримки	команди	«Без-
меж»	здійснив	банджі-джампінг	з	26-
метрового	мосту	в	Києві	й	відчув	ней-
мовірний	приплив	адреналіну,	який	бу-
ває	у	вільному	падінні.	А	ще	хочу	пот-
рапити	на	Балі...
	 —	Мій	досвід	показує,	що	жити	з	
важкою	 формою	 інвалідності	 мега-
складно,	але	можливо,	—	підкреслює	
хлопець.	—	Я	прагну	жити	повноцін-
ним	життям.	Для	мене	це	можливість	
не	 залежати	 від	 інших.	 Можливість	
навчатися,	працювати,	вільно	подоро-
жувати...
	 В	Олега	Сергачова	є	ще	дві	набагато	
прозаїчніші	мрії	—	мати	візок	з	елек-
троприводом	й	асфальтову	дорогу	від	
дому	у	Вельбівці	до	центральної	вули-
ці	з	твердим	покриттям...	n

Олег і його кохана дівчина Настя.❙
Комп’ютер як доступ у «великий світ».❙
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Зупинка перша: Куритиба
	 Спочатку	ми	відвідали	Український	
меморіал,	 Товариство	 українців	 Бра-
зилії,	Українську	школу	імені	Лесі	Ук-
раїнки,	клуб	«Полтава»,	головний	офіс	
Українсько-Бразильської	 центральної	
репрезентації.	Зустрілися	з	депутатським	
корпусом	ради	штату	Парана,	де	з-поміж	
списку	впливових	політиків	сучасності	
є	представники	з	абсолютно	українськи-
ми	прізвищами;	заспівали	депутатці	Мар-
ті	Гуцуляк	гуцульських	коломийок	та	за-
просили	поважних	гостей	на	Український	
фестиваль,	який	стартував	у	Куритибі.	
	 Того	ж	дня	ми	познайомилися	з	Філі-
пом	Орищиним	—	президентом	Товарис-
тва	українців	у	Бразилії,	яке	існує	з	1922	
року	і	об’єднує	в	собі	Українську	суботню	
школу	імені	Лесі	Українки,	танцюваль-
ний	та	хоровий	колективи	«Барвінок».	
Пан	Філіп	є	також	керівником	названо-
го	хору,	який	вже	94	роки	функціонує	та	
пропагує	традиції	україноспіву	в	далекій	
Бразилії.
	 Ми	мали	виступ	з	хором	«Барвінок»	
на	сцені	театру	Sesc	da	Esquina,	де	уро-
чисто	відкривали	концерт	з	нагоди	Дня	
Державного	Прапора	України.	На	заході	
були	присутні	посли	різних	країн	і	депу-
тати.	Вони	дивилися	з	глядацької	зали	ві-
деопрезентацію-супровід	до	моїх	пісень:	
фронтові	кліпи	«Комбат	Маруся»,	пат-
ріотичну	композицію	з	ансамблем	ЗСУ	
«Україна	переможе!»,	родинну	колиско-
ву-молитву	«Хай	закінчиться	війна».	
	 Звісно,	я	співала	й	народні	пісні,	а	
люди	підспівували.	Бо	їхні	прадіди	при-
везли	в	Бразилію	не	тільки	пшеницю,	а	
й	слово-пісню-культуру	свого	роду.	Про	
хліборобські	традицій	Бразилії	—	наша	
наступна	замальовка.

Зупинка 2: древні ліси Моретсу
	 Віторіо	Сиротюк	—	він	же	Віктор	Іва-
нович,	бо	саме	так	звертаються	в	Україні	
до	людей	після	їхнього	повноліття.	Нині	
моєму	співрозмовнику,	який	самостійно	
везе	мене	в	мандрівку	до	лісів	Моретса,	
—	близько	80,	втім	він	досить	активний,	
енергійний	та	зацікавлений	показати	все	
найкраще	гості-співачці	з	Батьківщини.	
	 По	дорозі	в	авто	ми	слухали	бразиль-
ські	пісні	з	коментарями-перекладами	
про	 їх	 зміст	 та	 виконавців.	Я	 вибрала	
одну	з	пісень,	і	ми	вивчили	її,	аби	на	кон-

церті	не	тільки	заспівати	людям	наших	
українських,	а	й	проявити	повагу	до	гос-
подарів	цієї	землі.	Віктор	Іванович	з	дру-
жиною	розповіли	в	дорозі	про	ці	місця,	
показуючи	села	та	містечка,	де	живуть	
їхні	родичі	та	знайомі,	—	всі	українсько-
го	походження.	
	 Ми	зупинялися	попити	соку	з	трости-
ни	та	скуштувати	бананові	цукерки.	До-
рога	далеченька,	утім	не	зчулися,	як	при-
були	на	місце,	де	133	роки	тому	вперше	
ступила	нога	українця.	Це	ліси	з	пальма-
ми	та	бамбуком,	річечка-потічок	уздовж,	
як	у	Карпатах.
	 З	розповіді	Віторіо	Сиротюка,	в	цих	
лісах	на	запрошення	бразильського	уря-
ду	мали	проживати	емігранти	з	Украї-
ни.	Втім	усі	вони	вимагали	землі,	на	якій	
можна	вирощувати	пшеницю.	На	старих	
фотосвітлинах,	котрі	ми	знайшли	в	Това-
ристві	українців	Бразилії,	роздивляли-
ся	з’їзд	хліборобів-українців.	До	сьогод-
ні	там	виходить	газета	«Хлібороб»,	у	якій	
було	надруковано	відгук	про	один	iз	на-
ших	концертів.
	 Я	попрощалася	з	бразильськими	лі-
сами,	поспівавши	карпатських	пісень	та	
старовинний	романс	«Родимий	краю»,	
і	ми	помандрували	далі.	Я	вже	везла	як	
цінний	сувенір	додому	«флешку»	з	пісня-
ми	Бразилії.

Зупинка 3: Прудентополіс
	 На	в’їзді	в	це	місто	стоїть	знак	з	писан-
кою	та	надписом	українською	мовою,	ос-
кільки	тут	75	відсотків	населення	мають	
українське	походження.	Мене	зустрічають	
духовні	служительки	церкви	Святого	Йо-
сафата,	годують,	поселяють,	піклуються.	
Тут	бережуть	традиції	сестринства	та	шко-
ли	при	церквах,	де	навчають	дітей	молити-
ся	українською	мовою.	Я	знайомлюся	з	сес-
трою	Сецілією	Геуко,	яка	проводить	мені	
екскурсію	музеєм	релігійного	центру-шко-
ли,	розповідаючи	про	подвиг	перших	ук-
раїнських	священнослужительниць,	котрі	
приїхали	з	України	до	Бразилії	в	час	епі-
демії	рятувати	людей	народною	медици-
ною	та	молитвами.	Я	дивувалась	цій	духов-
ній	благодаті,	що	панувала	в	храмі-залі,	де	
захотілось	виконати	кілька	молитов	і	свою	
«Запалю	свічу»	(на	музику	І.	Кириліної).	
Ми	пообідали	з	сестрами,	і	кожна	розпові-
ла	історію	своєї	родини	та	переживання	за	
долю	далекої	Батьківщини.

	 Вечірній	 концерт	 у	 Прудентополісі	
присвячено	Дню	Незалежності	України.	
Величний	зал	української	парафії	свято-
го	Йосафата	—	повен	людей.	Родинами	си-
дять	за	столами	близько	700	українців.	На	
вулиці	довкола	все	в	українських	прапо-
рах.	У	залі	на	столах	—	красиві	короваї	з	
гіллям	хвої,	що	прикрашені	стрічками.
	 Організаторка	 заходу	Оксана	Ядві-
жак	розповіла,	що	проводять	конкурс	
і	нагороджуватимуть	майстринь	коро-
ваю.	На	сцені	я	ще	познайомилася	з	Са-
мукою	(Самуел	Семзезин),	який	знає	ба-
гато	українських	пісень,	грає	та	має	гурт,	
з	яким	виступає	на	всіх	українських	свя-
тах.	Я	відкривала	цей	захід	виконанням	
Гімну	України	та	патріотичними	твора-
ми,	народними	піснями	з	відеопрезента-
цією	природи	України,	яку	більшість	з	
глядачів	не	бачили	наяву,	бо	не	були	на	
батьківщині	предків.
	 За	кулісами	до	мене	по-українськи	
щебетали	Бруно	та	Родріго	—	молоді	ук-
раїнці,	які	знають	рідну	мову,	танцюють	
в	 українському	 колективі	 «Веселка»,	
навчають	мене	співати	гімн	Бразилії	та	
озвучують	свою	майбутню	мрію	—	жити	
в	Україні.	Вечеря	починалася	спільною	
молитвою,	яку	промовляв	увесь	зал	ук-
раїнською.
	 На	пригощення	—	9	тисяч	варени-
ків,	які	я	на	власні	очі	бачила	на	кухні	
перед	початком	концерту.	Якщо	розділи-
ти	на	всіх,	то	наче	й	небагато	кожному,	
втім	для	мене	це	рекордна	кількість	ук-
раїнської	кулінарії.	Я,	звісно,	бачила,	як	
моя	бабця	відрами	ліпила	вареники	на-
шим	воїнам	на	фронт,	але	щоб	аж	стіль-
ки	—	то	це	вперше.	
	 Наступного	дня	був	концерт	для	дітей,	
які	приїхали	з	різних	населених	пунктів.	
Як	пізніше	мені	розповіли	в	Музеї	Тися-
чоліття,	поблизу	Прудентополіса	є	близь-
ко	60	українських	церков	і	ще	більше	сіл,	
де	живуть	українці.	Вони	оселились	тут	
і	отримали	землі	для	господарювання.	У	
тих	місцевостях	є	й	українські	школи.

	 Утім	нині,	на	жаль,	є	проблема	асимі-
ляції	нашої	культури	у	бразильському	
середовищі,	тож	діти	українців	говорять	
здебільшого	 португальською.	Я	 відчу-
ла	це	на	тому	концерті,	коли	намагалась	
поспілкуватися	з	півтисячною	дитячо-
юнацькою	аудиторією.
	 Діти	повторювали	слова	за	мною	та	
підспівували,	енергійно	підтанцьовува-
ли,	 а	 наприкінці	 концерту	 вишикува-
лись	у	довжелезну	чергу	по	автографи.	Я	
роздала	їм	листівочки	з	кюар-кодами	до	
моїх	пісенних	аудіоказок	з	надією,	що	це	
сприятиме	вивченню	української	мови	та	
пісень	підростаючим	поколінням	україн-
ців	Бразилії.

Зупинка 4: Музей Тисячоліття 
(м. Прудентополіс)
	 Він	розташований	через	дорогу	від	цер-
кви	Святого	Йосафата,	в	якій	щоранку	спі-
вають	молитву	за	Україну.	Музейна	екс-
позиція	—	моя	ровесниця.	Сам	музей	на-
гадав	мені	укриття,	бо	розташований	у	на-
півпідвальному	приміщенні,	на	вершині	
якого	стоїть	пам’ятник	Тарасу	Шевченку.
	 Поспівала	я	Кобзаревих	дум	і	бага-
то	ще	пісень,	знімаючи	на	телефон	своє	
чергове	відео	з	блогу	#ПісеннаЕкскурсія.	
Там	трохи	і	про	історію	еміграції	україн-
ців,	і	про	сучасний	музей	—	його	цікаві	
експозиції	з	предметами	народного	побу-
ту	та	національного	одягу,	фотостенди,	
а	також	виставку	писанок,	які	створили	
майстри	Бразилії.	
	 Подарувала	 для	 Музею	 Тисячоліт-
тя	своє	напрацювання	—	«Пісенний	ко-
шик»,	у	якому	заховано	500	українських	
пісень,	наспівавши	всім	найкращих	поба-
жань	добра.	Вечеря	в	будинку	українсь-
кої	родини	Мачули	була	незабутньо	теп-
лою	та	смачною.	Їхня	маленька	онучка	
сказала,	що	я	—	королева,	бо	на	сцені	в	
мене	був	гарний	костюм.	Ми	й	там	поспі-
вали	трохи.	І	я	намагалася	вразити	мою	
нову	знайому,	щоб	вона	почала	вчити	ук-
раїнську	мову.

ДІАСПОРА

Пісенна мандрівка Бразилією:  
знак з писанкою і пам’ятник  
Тарасу Шевченку
Два тижні й понад століття української культурної  
дипломатії в далекому краю, із заїздом в Аргентину  
та Парагвай

n

Руслана Лоцман (у центрі) з українцями Бразилії.❙

Руслана Лоцман представила у Бразилії свою книжку для дітей.❙

Руслана ЛОЦМАН, заслужена артистка України, доцент Українського державного 
університету імені Михайла Драгоманова

Понад 600 тисяч населення українського походження живе у Бразилії. Вперше пропо-
зицію туди поїхати — на щорічний фестиваль української культури, який проводить 
наша громада в штаті Парана, — я отримала ще до повномасштабного вторгнення 
росії в Україну. Познайомилися з президентом Українсько-Бразильської центральної 
репрезентації Віторіо Сиротюком спершу по телефонному дзвінку, а пізніше — на-
живо, коли він приїздив до Києва зі своєю дружиною Еліаною.
У стосунках цієї пари відчуваються повага, гармонія та взаємодопомога. Нещодавно 
я відчула це тепло в їхньому домі, коли вони приймали мене так гостинно, як свою 
родичку. В будинку все пов’язано з Україною: на столі — вишита скатертина, на 
стінах — картини на козацьку тематику, на полицях у вітальні — книги про нашу 
історію та традиції, поезія відомих українських письменників, глиняний посуд, пи-
санки, безліч сувенірів. 
У Сиротюків жили всі артисти, які раніше приїжджали на український фестиваль до 
Бразилії. Цього року на два тижні оселилася я. Стільки тривав фестиваль, присвя-
чений Незалежності України та Дню Української громади в Бразилії, який визнано 
національним святом на державному рівні. 
Її величність Українська Пісня покликала мене в цей далекий край єднати українців 
усього світу. Ми провели концерти у Куритибі, Прудентополісі, Пауло Фронтіні (штат 
Парана),  Папандуві (штат Санта-Катаріна). Зустрілися з народними хоровими, тан-
цювальними колективами, бандуристами, учнями шкіл, майстрами писанкарства, 
вчителями української мови та співів.
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Зупинка 5: Колегіум та 
водоспад Святого Йвана
	 «Ласкаво	просимо»,	—	чи-
таю	надпис	до	колегіуму	Orestes	
Preima,	куди	ми	приїхали	з	Ок-
саною	Ядвіжак	та	Мартою	Бело.	
Марта	навчає	української	мови	
тутешніх	учнів.	На	концерті	мав	
бути	один	клас,	але	зібрався	по-
вен	стадіон.	Мене	попередили,	
що	українську	та	англійську	ро-
зуміють	не	всі.	Тож	я	починала	
спілкування	мовою	жестів.	Поп-
росила	Марту	перекладати	зміст	
пісень	португальською.
	 «Lua	no	ceu	brilho	de	estrela»,	
—	заспівала	дві	перші	фрази	ук-
раїнської	ліричної	«Місяць	на	
небі»,	 аби	розуміли	 суть.	Собі	
думаю,	і	це	справді	актуально:	
треба	робити	мобільний	додаток	
з	україноспіву	португальськими	
субтитрами.
	 Наприкінці	концерту	бажа-
ючі	підійшли	фотографуватися.	
Питали,	як	знайти	мене	в	інс-
таграмі.	Задружились.	Сподіва-
юся,	будуть	слухати	пісні	і	тро-
хи	 більше	 розуміти	мову	 пра-
щурів.
	 Одна	 дівчина	 англійською	
мені	сказала	приблизно	так:	«Я	
хочу	співати,	як	ви».	Я	одразу	
їй	пообіцяла,	що	візьму	до	себе	у	
вокальний	клас,	але	треба	всту-
пити	до	університету	в	Києві.
	 Оксана	 Ядвіжак,	 до	 речі,	
навчалась	у	Львові	в	Українсь-
кому	 католицькому	 універси-
теті	й	добре	розуміє	українську.	
Втім	соромиться	своєї	розмов-
ної.	Каже,	що	мова	їхніх	бать-
ків	виглядає	застарілою	та	від-
сталою	в	порівнянні	з	сучасною	
українською	 літературною.	 Я	
розповідала	про	важливість	збе-
реження	батьківського	говору.	
У	нас,	зокрема,	цьому	присвя-
чений	проєкт,	який	реалізуємо	
з	Канадсько-Українською	фун-
дацією	«Збережи	мову	і	культу-
ру	своєї	бабусі».
	 Тим	часом	Оксана	на	авто,	що	
має	наклейку	з	писанкою,	везла	
нас	далі	—	до	водоспаду	Святого	
Йвана.	При	вході	нас	зустрічала	
знову	писанка	—	велична,	в	люд-
ський	зріст.	Я	миттєво	згадала	
музей	писанки	в	Коломиї	і	поча-
ла	співати.	На	рецепції	туристич-
ного	центру	двоє	людей	посміха-
ються	і	впізнають	пісні,	які	чули	
від	своїх	старших	родичів.	
	 Коли	йшли	до	водоспаду,	то	
я	намугикувала:	«Ой	водо-водо-
грай,	грай	для	нас,	грай»	Воло-
димира	Івасюка.	Мої	пруденто-
польські	подруги	по	дорозі	лісом	
слухали	концерт	про	українські	
дерева.	Я	запитувала	в	Оксани	
та	Марти,	чи	є	пісні	про	піней-
ру	—	дерево,	що	досить	поши-
рене	тут,	росте	вгору	парасоль-
кою	і	нагадує	наш	кріп.	Жарту-
вала,	мовляв,	тому	тут	так	ба-
гато	 «укропчиків»,	 тобто	 нас,	
«укрів».	Навіть	укробар	бачила	
в	Куритибі	—	там	готують	смач-
ні	голубці.	Ми	поверталися	з	пі-
сенної	екскурсії	від	водоспаду,	
який	вражає	красою	і	далі	пере-
тікає	довгою	рікою.	Вздовж	тієї	
ріки	і	ще	її	сусідньої	—	села,	де	

віддавна	живуть	українці	і	лу-
нав	нещодавно	саме	наш	украї-
носпів.

Зупинка 6: на межі трьох країн 
— там, де парк Ігуасу
	 Напевно,	 найдовший	 мій	
концерт	 відбувся	 тут,	 бо	 ми	
йшли	вздовж	каскаду	275	водо-
спадів,	здається,	пів	дня.	І	скрізь	
хотілось	зняти	відео	з	українсь-
кою	піснею.	Попередній	такий	
досвід	був	на	Ніагарі,	де	США	з	
Канадою	ділять	між	собою	воду,	
а	я	їх	так	заспокоювала:	«Десь	
на	верхній	горі	Ніагари	ми	спі-
вали	вкраїнські	пісні...	Ти	спи-
тав:	«Звідки	в	тебе	ті	чари?»	—	
Я	спитала:	«Ти	любиш	чи	ні?»...	
Пригадалось	 мені,	 як	 то	 було	
гарно,	бо	ще	не	було	повномас-
штабного	вторгнення,	хоча	три-
вала	неоголошена	війна	росії	в	
Україні	з	2014	року.
	 Там,	на	Ігуасу,	я	збагнула,	
що	вже	10	літ	не	вмію	стриба-
ти	від	щастя	на	повну.	Приро-
да	 неймовірна,	 хочеться	 літа-
ти,	але	серце	тужить,	бо	триває	
російсько-українська	війна.	А	
на	тому	краю	планети	не	чути	
сирен	і	вибухів,	тож	складалося	
враження,	що	то	сон.
	 У	тій	красі	я	записувала	ві-
део	до	українців	і	передавала	їм	
енергію	живої	води	та	українсь-
кої	пісні,	яка	здіймалась	до	неба	
молитвою	 за	 нашу	 перемогу.	
Неймовірно	вражена	природою,	
я	несла	в	серці	одну-єдину	мрію:	
дочекатися	часу,	коли	ми	всі	без	
війни	будемо	стрибати	від	щас-
тя	та	мандрувати	світом,	а	потім	
вертатися	до	рідної	Батьківщини	
—	відбудованої	та	сильної.
	 А	 в	 Бразилії	 ми	 побачили	
ще	 одне	 диво	—	 парк	 птахів,	
який	неподалік	водоспаду	Ігу-
асу.	Можна	вважати,	що	мені	
вдалося	провести	пару	майстер-
класів	 для	 жовто-синіх	 папуг	
та	інших	красивих	пташок,	які	
у	відповідь	мені	кричали	щось	
своє,	не	попадаючи	в	ноти.	Втім	
у	кожного	в	цім	житті	своя	то-
нальність,	 але	 я	 співала,	 щоб	
світ	чув	українську	пісню.
	 На	мій	голос	підійшла	дів-
чина,	сказавши,	що	йде	за	мною	
вже	довгенько	маршрутом	пар-
ку,	бо	вона	сама	з	Краматорська,	
а	через	війну	проживає	тепер	у	
Швейцарії.	Отак	пісня	нас	єд-
нає,	а	ми	нею	закликаємо	пере-
могу	з	різних	куточків	планети.

Зупинка 7: Аргентина—
Парагвай
	 Ми	спеціально	заїхали	в	Ар-
гентину,	щоб	 записати	 відеоп-
ривітання	зі	100-літтям	українсь-
кій	організації	«Просвіта»,	яка	
діє	тут	та	об’єднує	близько	400	
тисяч	українців.	У	Парагваї	ця	
цифра	трохи	менша	—	50	тисяч,	
але	важливо	налагоджувати	кон-
такти	з	усіма	нашими	родичами,	
бо	нам	спільно	допомагати	Ма-
тері	Україні.	Випадково	ми	зуст-
ріли	сотню	аргентинських	учнів	
та	принагідно	розповіли	їм	про	
річку	Дніпро,	яка	тече	в	Києві	та	
оспівана	в	поезії	Тараса	Шевчен-

ка.	«Реве	та	стогне...»	—	поли-
лося	понад	річкою	Ігуасу	з	боку	
Аргентини,	де	виднілись	іще	дві	
країни:	праворуч	Бразилія,	ліво-
руч	Парагвай.
	 Тільки	в	третій	країні	я	не	
	встигла	 поспівати,	 бо	 там	 ми	
були	 швидким	 проїздом,	 щоб	
встигнути	завидна	доїхати	до-
дому.	 Долаючи	 тисячі	 кіло-
метрів	та	повертаючись	з	Ігуа-
су,	ми	говорили	в	машині	з	Ві-
торіо	 Сиротюком	 та	Методієм	
Грошком	про	проблему	вивчен-
ня	української	мови	в	Бразилії,	
опанування	видів	національного	
мистецтва.	Там	діють	три	десят-
ки	колективів,	які	танцюють	го-
пак	і	метелицю,	співають	та	гра-
ють	на	бандурах.	Щолистопада	
проходить	фестиваль	українсь-
кого	танцю,	який	збирає	хоре-
ографічні	 ансамблі	 з	 усіх	 гро-
мад	Бразилії.
	 Десь	у	дорозі	ми	зупинили-
ся,	щоб	поспілкуватися	з	коор-
динатором	Центру	слов’янських	
студій	Марілеєю	Гартнер	щодо	
організації	 майстер-класів	
для	 творчих	 груп	 та	 студен-
тів	 університету	UNICENTRО	
в	Парані.	Цікаво,	що	з	цією	ос-
вітньою	установою	співпрацює	
мій	рідний	Київський	універси-
тет	імені	Михайла	Драгомано-
ва,	проте	—	в	межах	курсів	ук-
раїнської	мови,	а	треба	ще	й	піс-
ні	вчити.
	 Сьогодні	в	Бразилії	зростає	
п’яте	покоління	українців,	які	
намагаються	зберегти	свою	на-
родну	культуру	 та	передати	 її	
нащадкам.	Народна	культура	в	
Бразилії	розвивається	при	цен-
трах	українських	громад,	шко-
лах,	клубах,	церквах,	гуртках	
писанкарства	і	творчих	колек-
тивах.

Зупинка 8: 120-річна 
українська церква в Малеті
	 	 Їхати	повз	 і	минути	—	то	
було	б	не	по-нашому.	Українці,	
навіть	втомлені	та	змучені	з	до-
роги,	все	одно	обов’язково	знай-
дуть	сили	піднятися	на	Говер-
лу	і	поставити	свій	прапор.	А	
на	цій	горі	в	Бразилії,	що	нази-
вається	Serra	do	Tigre,	українці	
не	тільки	здійняли	прапор,	а	й	
звели	дерев’яну	церкву	Святого	
Михаїла.	Це	містечко	Малет,	і	
тут	найстаріша	українська	свя-
тиня,	 якій	 120	 років.	Позаду	
церкви	—	могили	 з	 українсь-
кими	прізвищами	на	хрестах:	
Роздольський,	Юрчишин,	Бой-
ченко...	На	цвинтарі	спочива-
ють	ті,	хто	цю	церкву	будував	
та	розвивав.
	 Мені	пригадалося	«чути	кру-
кру-кру...»	—	і	я	заспівала	піс-
ню	в	пам’ять	усіх	українців	сві-
ту,	які	з	далеких	країв	молили-
ся	за	Україну.	Тереза	Прошера,	
яка	нам	відчинила	церкву,	роз-
плакалась	чи	то	від	співу,	чи	то	
від	згадки	про	своїх	родичів,	чи	
від	того,	що	в	нас	війна,	—	Бог	
теє	зна.	А	я	залишила	в	дарунок	

свій	альбом	«Вітер	з	України»,	
адресований	 українцям	 світу.	
Ще	один	примірник	аудіодиска	
подарувала	для	храму	в	Малеті,	
який	вразив	вишиванками-ор-
наментами	 на	 стінах	 та	 ней-
мовірною	акустикою	для	співу.
	 Ми	 познайомилися	 з	 Ган-
ною,	яка	чекала	нас	біля	крам-
нички,	 де	 продаються	 красиві	
українські	сувеніри.	Коли	вона	
вже	повела	нас	до	місця	зупин-
ки	поїзда,	котрим	сюди	вперше	
приїхали	її	предки,	вона	диви-
лась	туди,	наче	зазирала	в	мину-
ле.	Ганна	ініціювала	відтворення	
давніх	українських	обрядів	у	Ма-
леті:	на	свято	Купала	до	них	при-
ходять	не	лише	українці,	а	й	по-
ляки,	щоб	доторкнутися	до	свят	
споріднених.	Щоправда,	купаль-
ських	пісень	тут	не	співають,	тож	
я	пообіцяла	допомогти	з	цим.

Зупинка 9: Пауло Фронтін — 
місто українців та поляків
	 Перший	візит	у	цьому	місті	
був	офіційний	—	у	мерії.	Ми	об-
говорили	організаційні	моменти	
вечірнього	концерту	та	зробили	
незвичайне	фото	на	тлі	прапора	
міста,	який	поєднує	два	елементи	
—	української	синьо-жовтої	стріч-
ки	та	польської	біло-червоної.	Це	
пов’язано	з	тим,	що	в	кількісному	
складі	населення	міста	переважа-
ють	українці	та	поляки.
	 Благодійна	вечеря,	що	від-
бувалась	у	форматі	українських	
вечорниць,	була	спрямована	на	
підтримку	наших	захисників.	
Святковий	зал	там	розмальова-
ний	панорамними	картинами	в	
українському	колориті.	Здава-
лося,	оживали	сцени	народного	
життя,	хліборобської	праці,	де	
хата	й	українські	дівчата	з	ко-
ромислами	нагадували	про	рід-
ну	Батьківщину.	Окрім	основної	
програми,	я	виконала	там	кіль-
ка	жниварських	давніх	пісень.
	 Це	 був	 дуже	 теплий	 кон-
церт.	У	місцевих	слухачів	упер-
ше	була	артистка	з	України,	 і	
видно	було,	як	вони	чекали	цієї	
зустрічі.	З	пожертв	заходу	вда-
лося	зібрати	на	тепловізор,	що	
вже	є	27-м	наспіваним	нами	від	
лютого	2024-го.	Але	цього	однак	
мало.	То	поїхали	наспівати	ще,	в	
сусідній	штат.

Зупинка 10: Папандува (Санта-
Катаріна)
	 Ще	один	благодійний	куль-
турний	вечір	відбувся	в	Папан-
дуві	при	храмі	Святого	Антонія.	
Тут	 розташований	 центр	 ук-
раїнської	громади,	в	якому	ве-
личезний	зал	та	сцена	з	велича-
вим	тризубом	на	стіні.
	 Українки	 чистили	 картоп-
лю,	буряки,	моркву,	вже	нава-
рили	 бочки	 борщу	 та	 киселю.	
Ввечері	мали	зібратися	з	пів	ти-
сячі	людей.	Концерт	відкривав-
ся	танцювальними	композиція-
ми	хореографічних	колективів	
«Весна»	та	«Українська	душа».
	 «В	наших	жилах	тече	синьо-

жовта	кров,	і	ми	боремося	тут	та-
кож	за	нашу	Україну	—	молит-
вою».	Ці	слова	зі	сцени	настоя-
теля	церкви	отця	Емерсона	зво-
рушили	всіх	присутніх.
	 До	 концерту	 мені	 вдалося	
опитати	декого,	які	українські	
пісні	знають	та	співають	в	Папан-
дуві.	Мені	передали	листочок	з	
написами:	«Подай	же,	дівчино»,	
«Ой	видно	село»,	«Ішов	я	раз	по	
штеже	 («Із	 сиром	 пироги»)»,	
«Світить	 місяченько»,	 «Чорні	
очка»,	«Била	мене	мати»,	«У	го-
рах	Карпатах»,	 «Гуцулка	Ксе-
ня».	І	поки	я	все	те	з	залом	не	пе-
респівала	—	люди	не	відпускали	
мене	зі	сцени.	Бо	таки	пісня	єд-
нає	нас	і	дає	відчути	себе	части-
ною	 великого	 народу,	 носіями	
його	величної	культури.

Зупинка 11: Полтава в Куритибі
	 Потрапити	 на	 «Полтавсь-
кий	ярмарок»	у	Бразилії	—	це	
завітати	 в	 український	 клуб	
«Полтава»,	який	і	танцює,	і	спі-
ває,	 і	 грає	на	 бандурах,	 і	 пре-
зентує	щороку	виставки	народ-
них	майстрів-писанкарів.	Бан-
дура	у	Бразилії?	Так,	ще	з	1987	
року	вона	прижилася	тут,	коли	
за	ініціативи	М.	Чорного	та	В.	
Єфрема	—	В.	Кривого	стартува-
ли	перші	курси	гри	на	бандурі	й	
гастролі	ансамблів	бандуристів.	
Ми	познайомилися	з	бандурис-
тами	колективу	«Фіялка»	і	на-
віть	 поспівали	 разом,	 знявши	
пам’ятне	відео.
	 Ансамбль	виступав	на	сцені	у	
складі	десяти	осіб,	але	насправ-
ді	в	клубі	є	запас	—	до	50	бандур.	
В	одному	з	приміщень	на	стінах	
—	історичні	фото	колективу,	по-
чесні	відзнаки	та	свідоцтва	про	
заслужену	 добродійну	 справу	
бандуристів.	Також	там	є	бібліо-
тека,	представлена	платівками	
українських	пісень,	фольклор-
ними	збірками	та	архівами	жур-
налу	«Бандура».
	 А	як	вони	танцюють	у	Пол-
таві	Куритибській!	Чотири	гру-
пи	хореографічного	колективу,	
кожна	з	яких	показала	по	кіль-
ка	танців:	тут	і	молодь	у	роман-
тичних	замальовках,	і	козаки-
характерники	з	гопаками,	і	по-
важні	жіночки	у	плавному	русі	
з	українськими	хустинами.	Піс-
ля	мого	виступу	в	клубі	«Полта-
ва»	його	керівник	Жаіро	Оскар	
Насіменто	 передав	 пожертву	
для	потреб	ЗСУ,	що	надзвичай-
но	зворушливо.
	 Люди,	 живучи	 так	 далеко	
від	своєї	прабатьківщини,	щод-
ня	очікують	добрих	новин	про	
нашу	перемогу,	і	кожному	бо-
лить	за	Україну.	Організовують	
заходи	та	благодійні	розпрода-
жі	вишиванок	та	сувенірів,	готу-
ють	спеціальні	футболки	з	над-
писом	Resista,	що	означає	чини-
ти	опір.
	 У	клубі	«Полтава»	відбувся	
фінал	нашого	фестивалю.	Але	
українцям	 завжди	 мало,	 —	 і	
треба	ще	одну	зупинку	пісенної	
мандрівки.

Зупинка 12 — і «на коня»
	 В	останній	день	моєї	подо-
рожі	до	Бразилії	я	зустрілася	з	
хором	«Барвінок»,	щоб	провес-
ти	заняття	з	україноспіву.	Ос-
кільки	там	за	календарем	наста-
ла	зима,	ми	вивчили	черкаську	
колядку.	Фінальним	 імпрові-
зованим	концертом	завершили	
український	фестиваль	у	секре-
таріаті	культури	Куритиби,	до-
мовившись	про	подальшу	спів-
працю.
	 І	найголовніше.	Метою	моєї	
подорожі	до	Бразилії	було	на-
лагодження	 співпраці	 зі	 сві-
товим	українством	та	реаліза-
ція	 культурно-просвітниць-
кої	дипломатії,	аби	українсь-
кою	піснею	єднати	покоління	
та	континенти.	n

Клуб «Полтава» у Бразилії — з бандуристами.❙

Руслана Лоцман з Віторіо Сиротюком та його дружиною Еліаною.❙
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УКРаЇНа Молода

	 Уважний	 спостерігач	 Кальвас	
ретранслює	 думки	 кількох	 своїх	
єгипетських	співрозмовників	з	уні-
верситетських	кіл,	які	вказують	на	
підозрілий	збіг	довготривалих	тен-
денцій	в	арабському	і	русскому	сві-
тах:	 релігійний	 фундаменталізм,	
що	консервує	забобонність	масової	
свідомости,	відкидає	прогрес	на	ко-
ристь	так	званого	традиціоналізму	з	
його	рабськими	«скрєпами»,	піджив-
лює	ресентимент	у	його	крайніх	про-
явах	(реваншизм	як	життєва	мета,	
бандитська	 вищість	 через	 причет-
ність	до	агресивної	зграї,	ненависть	
до	«інакших»).
	 Фундаменталізм	 у	 російському	
випадку	—	не	 так	православ’я,	що	
має	здебільшого	декоративну	функ-
цію,	як	квазірелігійні	культи:	спо-
чатку	«марксизм-лєнінізм»,	а	тепер	
«рашизм»	 із	 такою	 самою	 претен-
зією	 на	 глобальність	 («інтернаціо-
налізм»,	як	це	називалося	раніше).	
Тут	 варто	 згадати	 думку	 історика-
філософа	 Ярослава	 Грицака,	 вис-
ловлену	ще	п’ятнадцять	років	тому:	
«Найуспішнішими та найзмодерні-
зованішими є країни з протестант-
ською та конфуціанською етикою, 
найбільшими «невдахами» — му-
сульманські та поганські країни».	І	
далі	попередження-присуд,	котрим	
українські	 владці	 нехтували	 увесь	
цей	час «Україна потрапила відра-
зу в декілька невідрадних кластерів: 
православний, комуністичний, ра-
дянський» (Життя,	 смерть	 та	 інші	
неприємності.	—	К.:	Грані-Т,	2008).
	 Під	цим	оглядом	читання	арабсь-
кої	 літератури	—	 це	 несподіваний	
погляд	 на	 наші	 проблеми.	 Такий,	
що	уможливлює	вихід	за	звичні	па-
радигми,	 а	 отже	 дозволяє	 точніше	
оцінити	стан	справ.	Мініроман	«Свя-
тиня»	зрілого	55-річного	письменни-
ка	Карама	Сабера	опублікований	на	
його	батьківщині	2011-го,	коли	тіль-
ки	осмислювалися	події	«арабської	
весни»	 —	 низки	 драматичних	 ре-
волюцій	 на	 африканській	 півночі.	
Сьогодні	 досвід	 тої	 «весни»	 свід-
чить:	мирна	трансформація	влади,	
як	ми	сподівалися	й	не	дочекалися	
після	своєї	Помаранчевої	революції,	
—	вельми	проблематична,	а	може,	й	
узагалі	неможлива.	Але	і	збройний	
спротив	—	як	у	них,	так	і	в	нас	унас-
лідок	Революції	гідности	—	нічого	не	
гарантує	сам	по	собі.
	 Події	 «Святині»	 розгортаються	
у	 невеличкому	 промисловому	 міс-
течку	—	такій	собі	депресивній	єги-
петській	Дружківці	(просто	до	при-

кладу),	 де	 зі	 зміною	 соціалістично	
орієнтованої	 влади	 позакривалися	
промислові	підприємства	й	запану-
вали	дрібні	шахраї,	з	яких	згодом	ви-
окремився	найспритніший	і	добувся	
статусу	місцевого	олігарха.	Невдов-
зі	той	стає	точкою	перетину	інтересів	
центральної	влади	і	не	зовсім	підкон-
трольної	 їй	 спецслужби.	 Офіційна	
влада	декларує	лояльність	до	демок-
ратичних	 процедур,	 а	 єгипетські,	
умовно	кажучи,	каґебісти	провоку-
ють	 співпрацю	 з	 «братами-мусуль-
манами»,	натхненниками	ІДІЛу.	Ну	
це	ніби	екзотичний	зліпок	ситуації	
на	Донеччині	перед	початком	війни	
2014-го.
	 Та	коли	влада	(і	спецслужби,	тут	
їхні	 інтереси	 співпали)	 вирішують	
остаточно	викорінити	будь-яке	іна-
комислення,	раптом	виникає	непе-
редбачуване:	«У своїх звітах полі-
цейські так і писали, що не мають 
пояснення тому факту, що місто, 
яке вже понад двадцять років пере-
бувало під владою спецслужб і їхніх 
агентів, змогло непорушно стати 
на заваді знищенню його Святині». 
Ота	святиня	—	могила	давнього	міс-
цевого	пророка.	Щось	на	кшталт	на-
шого	поховання	у	Каневі.
	 Адептам	вдалося	відстояти	своє	
від	 екскаваторів,	 навіть	 не	 зважа-
ючи	на	з	десяток	кульових	порань.	
Та	 ейфорія	 швидко	 перетворилася	
на	фарс.	Один	з	лідерів	опозиції	(му-
едзин,	тобто	майже	PR-фахівець)	«з 
любов’ю дивився на вірян, які після 
молитви грали у доміно».	А	в	той	са-
мий	час	і	день	влада	провадила	виб-
ори	місцевої	олігархині	(яка	й	дала	
відмашку	 до	 знищення	 Святині)	 у	
парламент.	 Відтак	 «самі люди не 
дуже пам’ятали, щоб у той день вони 
обирали Аміну на якусь посаду».	Це	
—	про	ідею	виборів	під	час	війни,	хоч	
яка	вона	неоднозначна.
	 Подальша	реальність	—	цілкови-
та	узурпація	влади.	Місцева	опози-
ція	—	муедзин,	християнський	пас-
тор	і	хранитель	Святині,	які	доти	«не 
давали злу просочитися в уми і до-
мівки жителів селища»,	 змушена	
(на	їхню	думку)	емігрувати:	аби	не	
бачити,	 як «вони керують вами, а 
ви, неначе ті піддослідні пацюки уві 
сні, не здатні прокинутися». Проте	
не	пробують	збудити	паству,	а	зви-
нувачують	її	мобільних	членів	у	за-
робітчанстві	 поза	 межами	 Єгипту:	
мовляв,	замість	дбати	про	дім,	пус-
тилися	берега	за	довгим	рублем.	На-
томість	один	з	головних	дієвців	рома-
ну,	Омар,	який	повернувся	по	десяти	

роках	наймів	в	Еміратах,	іншої	дум-
ки:	хоч	він	і	не	скидає	із	себе	прови-
ни	 за	 те,	що	«свого часу його влас-
ний від’їзд породив низку свавіль»,	
він	бодай	забезпечував	грошима	ро-
дину,	яка	опинилася	в	ізоляції.	А	те-
пер,	по	поверненні,	годен	жертвува-
ти	власним	життям	—	і	саме	в	той	час	
натхненники	такого	чину	тікають.	
Від’їзд	 лідерів	 опозиції	 «налякав 
Омара, він розумів, що це призведе 
лише до швидкого поширення зло-
діянь у містечку».	Омар	—	як	той	На-
вальний	чи	Кара-Мурза,	які	поверну-
лися	до	путінської	Росії,	коли	з	неї	
виїхали	усі	ті	прихильники	мітичної	
«прекрасної	Росії	майбутнього».	Ви-
жити	йому	судилося	хіба	у	варіанті	
обміну	на	шпигуна-вбивцю.
	 Кульмінаційний	епізод	«Святині»	
—	загибель	одного	з	друзів	ще	з	ди-
тинства	оповідача,	котрий	сповіду-
вав	пацифізм.	Не	сіло	ні	впало	того	
звинуватили	в	ісламському	«відступ-
ництві»,	загнали	до	християнської	
церкви,	яку	й	спалили	разом	із	ним.	
«Єдине запитання, що тривожило 
За’абулі в останні миті його жит-
тя, розтоптаного підошвами озвірі-
лого натовпу: «Як містечко, де рані-
ше панувала атмосфера любові та 
безпеки, дійшло такого стану?» — 
залишилося без відповіді».	Зрештою,	
це	те	саме	запитання,	яке	намагався	
поставити	—	так	само	без	відповіді	
—	Стівен	Кінг	в	одному	з	найкращих	
своїх	«соціальних»	романів	«Під	ку-
полом»	(2009).
	 Друга	 перекладена	 книжка	 —	
«Африканський	танець»	Ісама	Расі-
ма	 —	 геть	 інша	 за	 тональністю,	
стилістикою	і	сюжетикою.	Тяжіє	до	
пізньомодерністської	естетики	Джо-
зефа	Конрада.	Та	хоч	 і	 вийшов	ро-
ман	ще	2002-го,	задовго	до	«арабсь-
кої	весни»,	але	тепер	видно,	що	він	
також	насвітлює	її	настання.
	 Сюжет	обертається	навколо	таєм-
ничої	істоти	на	ім’я	Абу	Джанзір.	Одні	
джерела	презентують	його	як	такого	
собі	лохнеського	чудовиська,	інші	—	
як	 колишнього	 работорговця,	 яко-
го	впіймали	і	місцевий	шаман	наклав	
на	нього	закляття	безсмертя.	У	довко-
лишніх	місцинах	має	таку	саму	славу,	
як	і	полковник	Курц	із	Конрадового	
«Серця	пітьми»	(1899).	Коли	прочита-
ти	той	класичний	роман	сьогодні,	то	
очевидна	паралель:	полковник	Курц	
—	це	полковник	Путін	нині.

	 Ісам	 Расім	 не	 певен,	 що	 здатен	
розгадати	 «феномен	Курца»:	«Сам 
Фройд із цим не розібрався б, і доб-
ре, якби Кант допоміг мені збагну-
ти».	Ба	більше: «Усвідомлення — це 
пекучий біль, що мучить кожного, 
хто зриває вуаль незвіданого... Ро-
зуміння — це нещастя».	Ну,	це	ві-
домий	філософський	виверт.	У	тому	
числі	й	з	«євангелія	від	Пєлєвіна»,	
яке	лежить	у	підґрунті	—	як	вигля-
дає	з	нашої	читацької	перспективи	—	
у	книжці	єгиптянина:	«У нескінчен-
ній порожнечі порядки, засновані на 
заздалегідь підготовлених ілюзіях, 
марні. Там панує первісний хаос». І	
цій	цитаті	легко	знайти	відповідник	
у	Пєлєвіна,	як	і	у	другій:	«Пізнаєш 
ступінь щастя, яким жив до того, 
як пізнав невідоме».
	 Побутовою	мовою	це	 озвучуєть-
ся	як	«не	рипайся».	Полювання	на	
Абу	Джанзіра	в	романі	відбувається	
здебільшого	саме	з	цього	засновку.	
Проте	з’являється	справжній	«мис-
ливець	на	привидів»,	 який	 грає	 за	
правилами	без	правил	свого	об’єкта.	
Врешті-решт	вони	зливаються	в	одне.	
Цей	песимізм	автора	—	якщо	вважа-
ти	це	за	передбачення	—	лякає.	Абу	
Джанзір-Курц–Путін	—	неперемож-
ні?
	 Расім	писав	 свій	роман	до	 того,	
як	зникли	з	овиду,	завдяки	схожому	
на	описуване	ним	полювання	 (цьо-
го	разу,	на	щастя,	переможне),	Кад-
дафі,	Хусейн,	бін	Ладен.	Радше,	він	
мав	на	оці	тих,	що	лишаться	живи-
ми,	впливовими	і	небезпечними: «Іс-
торії, які допомагають людям зро-
зуміти, як можна відвернути від 
себе біду».
	 Єгипетський	автор	пропонує	нам	
«плетіння слів, зав’язаних вузлами 
у нові сутності… Вам судилося тепер 
вислухати довгу історію, лише після 
якої зможете приймати рішення». 
Які	саме	—	читацьке	рішення.	Варто	
хіба	наголосити,	що	в	романі,	окрім	
відверто	героїчного,	є	й	чимало	ганеб-
но-пацифістського.	Хоч	направду	він	
є,	здається,	антипацифістом.	Можли-
во,	в	опублікованих	тексах	це	стигма	
тодішньої,	у	часі	виходу	книжки,	де-
ржаної	цензури?	n
	

КРАСНЕ ПИСЬМЕНСТВО

Про Майдан і полковника  
Курца —
з перспективи «арабської весни» 

n

Костянтин РодиК

Київське видавництво «Ніка-Центр» далі наполегливо ознайомлює нас зі зразка-
ми сучасного єгипетського письменства: вийшли третя й четверта книжки серії 
«Арабські історії». А ми далі дивуємося на поступове підняття такої собі літера-
турної Атлантиди. Але, незважаючи на майже цілковите незнання цього ниніш-
нього письма, ми ж не забули, що головний масив усієї світової прози — жан-
рової літератури — постав із «1001 ночі»? З іншого боку, півтори тисячі років 
від часів Шагразади були не надто прихильні до арабської літератури. Як пише 
польський мандрівник-репортажист Пьотр Ібрагім Кальвас, «книжкової культури 
майже немає внаслідок століть політичної, релігійної, традиціоналістичної куль-
тури» (Єгипет: харам, халяль. — Л.: Човен, 2018). Певно, порівнює з нинішнім 
ренесансом польського книжкового ринку. Зіставно з ним і український вигля-
дає на чи не містечковий — проте ми ж не говоримо про якісь наші кепські лі-
тературні справи? Радше, навпаки — радіємо розвою. Можливо, щось подібне 
відбувається і в Єгипті?
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Колочавська ріплянка
	 Про	цю	унікальну	страву	знає	
дуже	мало	людей,	тим	паче	тих,	
хто	не	подорожував	за	Карпата-
ми,	бо	готують	її	тільки	в	Коло-
чаві	Хустського	району	Закар-
паття.	Назва	походить	від	сло-
ва	«ріпа»,	як	місцеві	називають	
картоплю	(окрім	ще	однієї	місце-
вої	назви	цього	овоча	—	крумп-
лі).	Позаяк	картопля	давно	ста-
ла	не	лише	для	закарпатців,	а	й	
усіх	українців	 загалом	другим	
хлібом,	то	й	готують	ріплянку	
не	лише	на	свята,	хрестини	чи	
весілля,	а	й	на	щодень.	Цю	стра-
ву	зазвичай	запікають	у	печі,	а	
подають	зі	сметаною,	шкварка-
ми,	смаженою	цибулькою,	ква-
шеними	овочами	чи	просто	з	кис-
лим	молоком,	а	на	свята	—	ще	й	
до	м’ясних	страв.
	 Отож	беремо	500	г	картоплі,	
250	 г	кукурудзяного	 борошна,	
150	г	бринзи,	50	г	вершкового	
масла,	сіль	до	смаку.	Картоплю	
чистимо,	миємо,	нарізаємо	шма-
точками	 і	 відварюємо.	 Готову	
картоплю	відціджуємо,	робимо	
пюре,	додаємо	кукурудзяне	бо-
рошно,	сіль,	добре	вимішуємо.	
Форму	для	запікання	змащуємо	
вершковим	маслом,	викладаємо	
картопляну	масу,	розрівнюємо	
її,	зверху	викладаємо	шматочки	
масла.	Ще	смачніше,	якщо	при-
трусити	картопляне	пюре	натер-
тою	на	грубій	тертці	бринзою.	За-
пікаємо	ріплянку	50-60	хвилин	
при	 температурі	 200	 градусів,	
доки	 не	 утвориться	 золотиста	
скоринка.	Подають	ріплянку	га-
рячою.
	 Також	 можна	 готувати	 цю	
страву	без	запікання.	Для	цього	
варимо	картоплю	(води	має	бути	
на	палець	більше,	ніж	картоплі).	
Коли	 вона	 вже	 готова,	 робимо	
пюре,	не	 зливаючи	воду	 (якщо	
рідини	 забагато,	 можна	 трош-
ки	відлити).	В	готове	пюре	додає-
мо	сіль,	масло	та	кукурудзяне	бо-
рошно,	добре	вимішуємо,	щоб	не	
було	грудочок,	і	продовжуємо	ва-
рити	на	повільному	вогні,	постій-
но	помішуючи,	щоб	не	пригорі-
ло,	 доки	кукурудзяне	 борошно	
не	«упріє»	разом	із	картоплею.
	 Подають	ріплянку	з	бринзою	
на	шкварках	(фріга),	з	мачанкою	
—	від	слова	«мачати»	(до	смаже-
ного	сала	додають	яйця,	збиті	з	
молоком,	пражать	—	і	виходить	
своєрідний	соус),	яєчнею,	тушко-
ваним	із	цибулею	м’ясом.
	 З	2013	року	щороку	в	Коло-
чаві	кожної	другої	неділі	червня	
проводять	 традиційний	 фести-
валь	ріплянки,	популяризуючи	
цю	місцеву	страву.

Перкельт
	 Дехто	плутає	перкельт	та	гу-
ляш,	але	останній	—	це,	швид-
ше,	густий	суп,	аніж	тушковане	
м’ясо,	яким	і	є	перкельт.	Уся	різ-
ниця	між	цією	угорсько-закар-
патською	стравою	і	печенею	—	ве-
лика	кількість	паприки,	від	чого	
страва	стає	дуже	пікантною.	Про-
те,	готуючи	перкельт,	слід	брати	
до	уваги	стан	свого	здоров’я,	адже	
не	кожен	витримає	таке	пекельне	
полум’я	у	шлунку.	Для	приготу-
вання	цього	спеціалітету	можна	
брати	будь-яке	м’ясо	—	свинину,	
яловичину,	курятину,	кому	що	до	
вподоби.
	 Отож	беремо	1,5	кг	м’яса,	600	
г	цибулі,	3	ст.	л.	смальцю,	4	по-
мідори	(можна	взяти	помідори,	
консервовані	у	власному	соку),	2	
солодці	перці	(болгарські),	3	ст.	
л.	сухої	солодкої	паприки,	сіль	
до	 смаку.	 Цибулю	 чистимо	 та	
нарізаємо	 невеликими	 кубика-
ми.	М’ясо	нарізаємо	на	шматоч-
ки	десь	по	3	сантиметри.	У	казан-
ку	з	товстим	дном	чи	сотейнику	
смажимо	цибулю	на	смальці	до	
рум’яності,	тоді	додаємо	м’ясо,	
накриваємо	кришкою	і	тушкує-
мо,	слідкуючи,	щоб	увесь	сік	не	
випарувався,	інакше	м’ясо	підго-
рить.	При	потребі	доливаємо	пот-
рошки	 води.	Десь	 через	 годин-
ку	(вся	страва	готується	не	мен-
ше	двох	годин.	—	Авт.)	додаємо	
порізаний	 соломкою	 солодкий	
перець	та	дрібно	порізані	помі-
дори,	сіль	та	паприку,	накриває-
мо	кришкою	і	продовжуємо	готу-
вати,	доки	м’ясо	не	стане	зовсім	
м’яким.	У	кого	є	мультиварка	—	
чудово,	це	значно	пришвидшить	і	
полегшить	процес	приготування	
перкельту.	
	 Подають	 цю	 закарпатську	
страву	з	тархонею	—	це	кльоцки	
з	яєчного	тіста	(чи	кньопфе	або	
ж	шпацлє,	про	які	ми	вже	писа-
ли	в	статті	про	німецьку	кухню.	
—	Авт.).	Замішуємо	круте	соло-
не	тісто	на	яйцях,	яке	натирає-
мо	на	грубій	тертці	і	тут	же	від-
варюємо.

Ґомбовці
	 Ну	а	тепер	час	на	десерт.	І	тут	у	
закарпатців	є	також	купа	смако-
ти	—	чи	то	баники	(рулети	з	різ-
ними	начинками),	чи	кіфлики	—	
рогалики	з	різним	наповненням,	
а	чи	ґомбовці.	Власне,	останні	—	
це	і	десерт,	і	друга	страва.	Особли-
во	вони	подобаються	дітям,	яким	
важко	догодити	в	їжі.	Готують	їх	
або	ж	зі	свіжого	сиру,	або	з	дріж-
джового	тіста.	В	залежності	від	
цього	—	або	варять	на	воді,	або	ж	
готують	на	пару.

	 Пропоную	 ґомбовці	 з	 сиру:	
беремо	кілограм	сиру	(неважли-
во,	якої	жирності),	2	яйця,	1	ч.	
л.	солі,	100	г	цукру,	200	г	манки,	
100	г	пшеничного	борошна.	Ро-
бимо	тісто,	як	на	звичайні	сир-
ники,	але,	в	залежності	від	того,	
наскільки	вологий	сир,	додаємо	
більше	чи	менше	манної	крупи,	
щоб	вироби	не	розлізлися	під	час	
приготування.
	 Окремо	 на	 сухій	 патель-
ні	 обсмажуємо	 150-200	 г	 су-
харів	 для	 панірування,	 постій-
но	помішуючи,	допоки	вони	не	
підрум’яняться	і	не	з’явиться	ха-
рактерний	запах.	Відставляємо	
сковорідку,	 додаємо	 до	 сухарів	
50-70	г	цукру,	все	перемішуємо	і	
залишаємо	вистигати.
	 Тим	часом	ставимо	на	вогонь	
каструлю	з	водою.	Із	сирного	тіс-
та	формуємо	невеличкі	кульки,	
викладаємо	на	дощечку,	притру-
шуємо	 борошном.	 Коли	 вода	 в	
каструлі	 закипить,	підсолюємо	
її	і	вкидаємо	сирні	кульки,	злег-
ка,	щоб	не	пошкодити	їх,	перемі-
шуємо	і	чекаємо,	доки	вони	не	сп-
ливуть	на	поверхню.	Тоді	виймає-
мо	їх	шумівкою	і	викладаємо	не-
великими	порціями	в	пательню	з	
сухарями,	коливальними	руха-
ми	пательні	обкачуємо	ґомбовці	
в	сухарях	і	викладаємо	на	таріл-
ку.	Таким	чином	обкачуємо	всі	
кульки	в	сухарях.	Подавати	ґом-
бовці	можна	зі	сметаною,	фрук-
тами,	варенням,	а	можна	їсти	й	
просто	так.

Кіфлики
	 Якщо	ви	думаєте,	що	це	щось	
загадкове,	складне	і	таке,	з	чим	
важко	впоратися,	то	ви	помиляє-
теся	—	під	цією	красивою	і	таєм-
ничою	назвою	криються	знайомі	
нам	з	дитинства	улюблені	рога-
лики.	Позаяк	Закарпаття	свого	
часу	входило	до	складу	Австро-
Угорщини,	то	назва	цієї	випіч-
ки	походить	від	німецького	слова	
kipferl	—	рогалик.	Готують	кіф-
лики	зазвичай	зі	сливовою	начин-
кою,	тобто	зі	сливового	повидла.	
Також	популярні	кіфлики	з	виш-
нями	(свіжими,	консервованими	
чи	замороженими),	горіхами,	яб-
лучним	чи	трояндовим	варенням.	
Можна	готувати	рогалики	також	
і	з	солоними	начинками.
	 Тісто	для	цих	закарпатських	
круасанів	готується	дуже	прос-
то:	 беремо	 400-450	 г	 борошна	
(все	залежить	від	того,	наскільки	
воно	сухе),	200	г	вершкового	мас-
ла,	150	г	сметани,	пів	чайної	ло-
жечки	солі.	Масло	натираємо	на	
грубій	тертці,	а	потім	перетирає-
мо	його	з	борошном,	щоб	утвори-

лася	крихта.	До	неї	додаємо	сіль,	
сметану	і	вимішуємо	еластичне	
тісто,	яке	кладемо	в	миску,	на-
криваємо	харчовою	плівкою	і	ста-
вимо	в	холодильник	на	годину.
	 Після	того,	як	 тісто	«відпо-
чине»,	ділимо	його	на	кілька	ку-
льок,	 кожну	 з	 яких	 розкачує-
мо	в	кружальце	товщиною	з	3-4	
мм,	розрізаємо	його	на	сегменти	
(8	частин),	змащуємо	повидлом	

або	ж	викладаємо	іншу	начинку	
і	скручуємо	з	них	рогалики.
	 Випікати	 кіфлики	 потрібно	
при	180	градусах	десь	20-30	хви-
лин	(пильнуйте,	щоб	не	підгорі-
ли).	Готові	тістечка	викладаємо	
на	 тацю	 і	 щедро	 притрушуємо	
цукровою	пудрою.
	 Є	ще	й	інші	рецепти	тіста	для	
кіфликів,	але	то	вже	зовсім	інша	
історія...	n

Гастрономічна карта України

Закарпаття — рай для гурманів
Місцеві спеціалітети для туристів і не тільки

n

Дарка КОХ

Трапилось якось їхати в потязі з жінкою із Закарпаття. Мова у неї була барвиста, швидкоплинна і така ко-
лоритна, що мені довелося напружуватися весь час, аби зрозуміти, про що йдеться. Сама моя супутниця 
була родом з... Алтаю, тож розмовляла дивовижною мішаниною двох мов та одного діалекту. На моє німе 
здивування відповіла, що її чоловік служив ще в радянські часи в тих краях, то й привіз додому невістку з 
Росії. Як її сприйняла родина нареченого, я не питала, але після всіх Майданів далека родина жінки стур-
бувалася її долею і запропонувала вернутися «домів». «Проте я собі як подумаю: от встаю я вранці, йду 
на свою затишну кухню, роблю запашну каву, ріжу до неї шматочок пляцка — та який там Алтай», — з 
усміхом вела далі супутниця. За ці слова ладна була її розцілувати. 
По прибутті до Ужгорода зрозуміла — покинути цей чудовий край і справді важко: незрівнянна природа, особ-
ливий колорит, смачнюча кухня справляють незабутні враження. Сюди хочеться приїхати ще раз і ще раз, а піс-
ля дегустації місцевих страв — тим паче. Самі лише їх назви викликають активне слиновиділення, а незнайомі 
й незрозумілі слова викликають інстинкт слідопита — хочеться розвідати, спробувати, скуштувати.
«Паприкаш», «кремзлики», «ріплянка», «перкельт», «лангош» — ви ще тримаєтесь, чи вже побігли вки-
нути щось до рота? Закарпаттям справді можна проводити гастрономічні тури, щоб насолодитися сим-
біозом кухонь різних народів, які здавна населяли цю багату землю: русинів, євреїв, словаків, угорців, 
циганів та ще багатьох інших. І кожен народ збагачував культуру й побут цього краю своїми традиціями, 
обрядами, гастрономічними особливостями.
Якщо відомий далеко за межами Закарпаття бограч ви, можливо, не куштували, то бодай про нього чули, 
так само, як і про кремзлики чи банош, то про деякі місцеві страви знають, мабуть, далеко не всі знавці 
кухонної справи.

Ріплянку, сформовану кульками, подають із мачанкою.❙

Перкельт смакує з тархонею.❙

Ґомбовці в сухарях.❙

Закарпатські кіфлики.❙
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Григорій ХАтА

У розпал боротьби за крісло 
керівника Федерації хокею Ук-
раїни, котра продовжується у 
вітчизняному хокейному госпо-
дарстві вже кілька місяців, на 
поверхню одразу підтягнулося 
нагадування про те, що відсут-
ність національного чемпіонату 
є підставою для позбавлення 
національних збірних можли-
востей для виступу на чемпіо-
наті світу.

	 А	 через	 невизначеність	 із	
керівництвом	 ФХУ	 (за	 дани-
ми	реєстру	Міністерства	юсти-
ції	 України,	 президентом	фе-
дерації	 залишається	 Георгій	
Зубко,	а	у	профайлі	Міжнарод-
ної	федерації	хокею	на	льоду,	
після	того,	як	у	вересні	в	Кре-
менчуку	 відбувся	 не	 схвале-
ний	ФХУ	звітно-виборчий	кон-
грес,	новим	президентом	феде-
рації	вважається	Сергій	Мазур)	
старт	чемпіонату	України	опи-
нився	під	питанням.
	 Водночас	протиборчі	сторо-
ни	вирішили	не	доводити	конф-
лікт	до	точки	кипіння.	Навесні	
2025	року	в	Румунії	національ-
на	команда	України	вперше	за	
багато	 років	 має	 знову	 зігра-
ти	на	чемпіонаті	світу	в	друго-
му	за	силою	дивізіоні	світового	
хокею,	і	ставити	під	удар	інте-
реси	першої	збірної	ніхто	не	ба-
жає.
	 Конкуренти	 визнали,	 що	
вони	 активно	 вели	 перемови-
ни	про	старт	чемпіонату,	про-
те,	за	повідомленням	команди	
Георгія	 Зубка,	 яке	 з’явилося	
за	день	до	анонсованого	старту	
ЧУ,	на	той	момент	компромісу	
знайдено	не	було	і	проголошені	
до	старту	змагання	не	матимуть	
офіційного	статусу.
	 Планувалося,	що	 участь	 у	
ЧУ	 візьмуть	 команди,	 котрі	
трохи	 раніше	 в	 Кременчуку	

грали	кубковий	турнір	—	«Со-
кіл»,	«Кременчук»,	«Дніпро»,	
«Шторм»,	«Київ	кепіталз»	та	
«Тризуб».	Прот	через	фінансові	
проблеми,	як	повідомив	Сергій	
Мазур,	«Тризуб»	був	змушений	
узяти	паузу.	Подейкують,	що,	
не	маючи	статусу	офіційної,	на-
ціональна	 першість	 втратила	
підтримку	головних	спонсорів,	

які	надавали	клубам	допомогу	
в	питаннях	організації	матчів.	
Тож	додатковий	фінансовий	тя-
гар	виявився	для	«Тризуба»	не-
посильним.
	 Тепер	замість	«Тризуба»	(до	
слова,	фіналіста	нещодавнього	
кубкового	розіграшу)	в	гру	зби-
рається	вступити	«Крижинка»	
—	команда,	котра	є	фарм-клу-

бом	 «Київ	 Кепіталз»	 і	 грає	 в	
Аматорській	хокейній	лізі.	За-
для	підготовки	до	старту	в	ви-
щому	хокейному	дивізіоні	краї-
ни	«Крижинці»	потрібно	трохи	
часу,	тож	її	матч	першого	туру	
перенесли	на	січень,	а	свій	старт	
у	ЧУ	вона	візьме	дещо	пізніше	
за	інші	колективи.
	 Стартові	ж	матчі	чемпіона-

ту	відбулися	в	перший	день	лис-
топада,	хоча	матч-відкриття	—	
між	 «Кременчуком»	 та	 хер-
сонським	«Дніпром»	—	плану-
вали	 зіграти	 на	 день	 раніше.	
Проте	 через	 повітряну	 триво-
гу	 плани	 довелося	 змінити	 й	
перенести	 гру	 з	 вечора	на	 ра-
нок	наступного	дня.	Вочевидь	
незапланована	перерва	пішла	
більше	на	користь	господарям	
льоду,	котрі	розгромили	своїх	
візаві	—	10:3.
	 Другий	матч	ЧУ-2024/2025	
був	 значно	 конкурентнішим.	
Дуель	 між	 київським	 «Соко-
лом»	 і	 одеським	 «Штормом»	
—	протистояння	чинного	чем-
піона	та	володаря	Кубка	краї-
ни	—	завершилося	лише	в	серії	
булітів.
	 Напередодні	зустрічі	з	різ-
них	причин	у	столичному	клубі	
недорахувалися	цілої	низки	ви-
конавців,	тож	розпочинав	регу-
лярний	сезон	чемпіон	серйоз-
но	 ослабленим.	 Відтак	 після	
несподіваного	 тріумфу	 в	Куб-
ку	новачок	елітного	дивізіону	
продовжив	перемагати	і	в	чем-
піонаті.
	 Зазначимо,	що	основу	одесь-
кої	команди	становлять	колиш-
ні	лідери	херсонського	«Дніп-
ра»,	котрі	практично	в	повно-
му	 складі	 змінили	 прописку.	
А	 нинішній	 «Дніпро»	 вже	 не	
такий	потужний.	Невдало	він	
провів	і	матч	другого	туру,	доз-
воливши	й	«Київ	кепіталз»	із	
перемоги	розпочати	чемпіонат	
(5:3).	n

Олексій пАВЛиШ

Наприкінці осені в тенісному сезоні при-
йнято підбивати підсумки. Кульмінацією 
є турніри ATP/WTA Finals, куди кваліфі-
куються по вісім найкращих гравців 
року. Першими трофей розігрують жінки 
— змагання почалися минулого тижня в 
Саудівській Аравії.

	 Приємно,	що	цьогоріч	серед	учасни-
ць	парного	WTA	Finals	є	й	представни-
ця	України	Людмила	Кіченок,	у	дуеті	
з	латвійкою	Остапенко	вона	проводить	
найкращий	сезон	у	кар’єрі	-	разом	вони	
стали	фіналістками	Australian	Open	та	
перемогли	на	US	Open.	Це	дозволило	їм	
першими	відібратись	на	Підсумковий	
турнір,	а	Люда	піднялась	на	найвищу	в	
історії	українського	парного	тенісу	тре-
тю	сходинку	світового	рейтингу.
	 На	жаль,	Люді	й	Олені	вже	не	вдасть-
ся	повторити	результат	2022	року,	коли	
вони	дійшли	на	WTA	Finals	до	півфіналу	
—	після	двох	поспіль	поразок	українсь-
ко-латвійський	дует	втратив	шанси	на	
вихід	до	плей-оф.	Спочатку	Кіченок	 і	
Остапенко	в	напруженому	трисетовому	
поєдинку	поступились	чемпіонкам	Уїм-
блдона	—	парі	Синякова/Таунсенд.	
	 Українсько-латвійський	 дует	 був	
близьким	до	перемоги,	навіть	заробив	на	
вирішальному	тай-брейку	матчбол,	про-
те	помилка	нашої	співвітчизниці	під	час	
удару	на	виліт	не	дозволила	«закрити»	
гру.	Після	цього	вже	суперниці	перело-
мили	хід	поєдинку	на	свою	користь.	
	 «Кіченок	й	Остапенко	—	чудові	пар-
ниці,	які	провели	прекрасний	сезон.	У	
нас	вийшов	хороший	напружений	матч.	
Ми	просто	боролися	за	перемогу	до	ос-
таннього.	 Так,	 наприкінці	 нам	 трохи	
пощастило»,	—	визнала	перша	ракетка	
планети	в	парному	розряді	Катержина	
Синякова.
	 А	у	другому	турі	в	Люди	й	Олени	май-
же	не	було	шансів	проти	Се	Шувей	та	Елі-
зи	Мертенс,	яким	вони,	до	речі,	програли	

і	в	фіналі	Australian	Open	(1:6,	3:6).	Ця	
поразка	у	двох	партіях	і	позбавила	дів-
чат	шансів	на	прохід	до	четвірки	найкра-
щих.	Тож	поєдинок	третього	туру	проти	
пари	Мелікар-Мартінес/Перес	уже	не	ма-
тиме	для	них	турнірного	значення.	Про-
те,	попри	невдалий	візит	до	Ер-Ріяда,	за-
галом	рік	для	українсько-латвійського	
тандему	вийшов	напрочуд	вдалим.
	 Натомість	лідерки	українського	тені-
су	в	одиночному	розряді	—	Еліна	Сві-
толіна,	Марта	Костюк,	Даяна	Ястрем-
ська	та	Ангеліна	Калініна	—	вирішили	
достроково	завершити	сезон.	Світоліна,	
яка	не	виходила	на	корт	після	US	Open,	
вирішила	долікувати	стару	травму	ноги.	
Зараз	Еліна	вже	повертається	до	трену-
вань	після	операції.	
	 Вільний	 від	 турнірів	 час	 головна	
тенісна	зірка	України	намагається	при-
свячувати	і	соціальним	ініціативам.	Спо-
чатку	Світоліна	відвідала	у	Києві	Форум	
леді	і	джентльменів,	ініційований	Оле-
ною	Зеленською,	а	минулого	тижня	взя-
ла	участь	у	Міністерській	зустрічі	в	Мон-
реалі,	присвяченій	звільненню	полоне-
них,	де	зустрілась	із	прем’єр-міністром	
Канади	Джастіном	Трюдо.
	 «З	 України	 викрали	 понад	 20	 ти-
сяч	дітей.	Діти	—	наше	майбутнє,	наша	
надія,	тому	ми	повинні	зробити	все,	що	

в	наших	силах,	для	того,	щоб	повернути	
їх	додому,	повернути	їх	до	життя»,	—	за-
кликала	Світоліна.
	 Як	посол	президентської	ініціативи	
«Поверніть	дітей	назад	до	України»	Елі-
на	Світоліна	під	час	відкритої	дискусії	в	
Канаді	наголосила:	«Найменше,	що	ми	
можемо	зробити,	це	пам’ятати	про	цих	
дітей	і	ділитися	їхніми	історіями	з	на-

шими	підписниками,	слухачами,	гля-
дачами	та	прихильниками	в	соціальних	
мережах.	Такі	злочини	не	можна	забува-
ти	або	сприймати	як	норму.	Але	ви	мо-
жете	зробити	більше.	Ви	можете	тисну-
ти	на	росію,	знайшовши	та	використо-
вуючи	всі	можливі	важелі,	щоб	справді	
сприяти	поверненню	цих	дітей.	Це	ваша	
пряма	відповідальність».	n

У матчі-відкритті чемпіонату України «Кременчук» розгромив херсонський «Дніпро».
Фото зі сторінки ХК «Кременчук» у фейсбуці.

❙
❙

ХОКЕЙ

Безкомпромісний старт
Після довгих розмов та дискусій в Україні розпочалася національна хокейна першість

n

ТЕНІС

Без вишеньки на торті
Людмила Кіченок невдало 
виступила на парному WTA 
Finals, але залишається 
третьою ракеткою світу

n

Людмила Кіченок і Олена Остапенко не змогли пробитись до півфіналу Підсумкового 
турніру-2024, але загалом провели дуже вдалий рік.
Фото: Великий теніс України.

❙
❙
❙
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«Для мене неважливо, що в кожній грі хтось із наших гравців забиває у 

свої ворота, аби тільки ми в чужі п’ять забивали».Олександр Шовковський
головний тренер ФК «Динамо» (Київ)

УКраЇНа Молода

Григорій Хата

Питання про те, коли українсь-
кі флагмани почнуть перема-
гати в основному раунді своїх 
єврокубкових турнірів, з кож-
ним новим днем все більше ці-
кавить вітчизняних уболіваль-
ників. Після трьох ігрових днів 
у Лізі чемпіонів та Лізі Європи 
«Динамо» та «Шахтар» на двох 
здобули лише одне очко. У та-
борі «біло-синіх» прямо про 
це не кажуть, утім їхні одвічні 
опоненти з донецького клу-
бу помітили, що в поточному 
сезоні основні зусилля дина-
мівської команди зосереджені 
на поєдинках національного 
чемпіонату. Максимальні ж 
амбіції «гірників» вимагають 
від них повної віддачі в усіх 
змаганнях. 

Із вірою в успіх
	 Відсутність	переможних	ре-
зультатів	у	Лізі	чемпіонів,	слаб-
кі	показники	у	внутрішньому	
чемпіонаті,	 без	 сумніву,	 тис-
нуть	 на	 вітчизняного	 гранда.	
При	цьому	власник	«Шахтаря»	
Рінат	Ахметов	каже,	що	повніс-
тю	довіряє	нинішньому	настав-
нику	«гірницького»	колективу	
і	вірить	у	великі	звершення.	
	 «Перемоги	обов’язково	бу-
дуть.	 Мені	 подобається	 наша	
команда	—	молода,	амбітна,	го-
това	до	боротьби	та	нових	досяг-
нень.	Я	переконаний,	що	ми	бу-
дуємо	найсильніший	«Шахтар»	
в	історії	нашого	клубу.	Я	вірю	в	
цю	команду,	вірю	в	нашого	тре-
нера,	вірю	в	менеджмент	клубу	
і	вважаю,	що	разом	ми	досягне-
мо	великого	успіху»,	—	заявив	
Ахметов.
	 Перші	 ознаки	 відчутного	
пожвавлення	вдалося	побачи-
ти	минулого	тижня.	Спочатку	
«Шахтар»	у	непростому	кубко-
вому	поєдинку	із	«Зорею»	ви-
боров	путівку	до	чвертьфіналу	
турніру,	 а	 згодом,	 відсвятку-
вавши	так	само	мінімальну	пе-
ремогу	в	матчі	ЧУ	проти	«Чор-
номорця»	 (і	 скориставшись	
осічкою	конкурента),	піднявся	
в	турнірній	таблиці	до	призової	
трійки.
	 «Усі	 хлопці,	 які	 грали,	
виступили	дуже	добре,	показа-
ли	чудову	енергію	та	дисциплі-
ну,	 дотримувалися	 всіх	 фут-
больних	принципів,	які	я	хочу	
бачити	під	час	гри.	Концентра-
ція	була	на	досить	високому	рів-
ні	й	енергія	була	на	висоті»,	—	
заявив	Пушич.
	 Упродовж	минулого	тижня	
боснійський	фахівець	активно	
варіював	 складом	 і	 залишив-
ся	дуже	задоволений	своїми	пі-
допічними,	котрі	виходили	на	
поле	в	матчах	проти	«Зорі»	та	
«Чорноморця».
	 «А	що	ми	будемо	робити,	гра-
ючи	з	«Янг	Бойз»	(у	четвертому	
турі	Ліги	чемпіонів),	яких	фут-
болістів	задіємо?	Що	ж,	приєм-
но	бачити,	що	вони	всі	готові,	
що	ми	маємо	багато	варіантів.	
Ми	йдемо	крок	за	кроком,	від	
матчу	до	матчу.	 І,	 як	я	казав	
минулого	разу,	ніколи	не	думаю	
на	дві	гри	вперед,	навіть	не	див-
люся	відео	цього	суперника	—	
я	фокусуюся	тільки	на	сьогод-
нішній	грі»,	—	підкреслив	бос-
нійський	наставник	«помаран-
чево-чорних».	
	 Насправді	 представник	
швейцарського	футболу	вигля-
дає	менш	грізним	за	поперед-
ніх	опонентів	«гірників»	у	Лізі	
чемпіонів,	які	представляли	по-
тужні	чемпіонати	Італії	та	Анг-
лії.	Раз	так,	то	можливостей	зіг-

рати	на	перемогу	в	«Шахтаря»,	
думається,	буде	значно	більше.
	 А	 проти	 «Янг	 Бойз»	 Пу-
шич,	схоже,	розробляє	особли-
вий	план.	«Можливо,	наступ-
ну	гру	я	проведу	без	нападника	
взагалі,	—	таке	може	бути,	—	
припустив	очільник	українсь-
кого	чемпіона.	—	Існують	різні	
варіанти.	І	я	шукаю	конкретну	
деталь,	конкретні	якості	грав-
ця,	які,	на	мою	думку,	необхід-
ні	у	відповідний	момент,	щоб	
переграти	суперника».
	 До	 слова,	 в	 нинішньому,	
радикально	оновленому,	еліт-
раунді	 Ліги	 чемпіонів	 швей-
царський	 колектив	 досі	 очок	
не	здобував	і	голів	не	забивав.	
При	 цьому	 «гірники»,	 котрі	
після	трьох	турів	у	своєму	ак-
тиві	мають	один	заліковий	бал,	
у	єдиній	турнірній	таблиці	з	36	
команд	розташовуються	зовс-
ім	поряд	зі	своїм	опонентом	зі	
Швейцарії	(30-те	та	35-те	міс-
ця	відповідно).	Обидві	команди	
наразі	перебувають	за	межами	
прохідної	групи	(туди	входять	
24	перші	колективи),	котрі	от-
римають	можливість	для	участі	
в	наступному	раунді	змагань.

Виграшний момент
	 Далеко	 від	 прохідних	 по-
зицій	 у	 своєму	 єврокубково-
му	турнірі	перебуває	й	київсь-
ке	 «Динамо».	 Нижче	 «біло-
синіх»	в	основному	пулі	Ліги	
Європи	наразі	перебуває	лише	
«Карабах»	 з	 Азербайджану.	
Угорський	 «Ференцварош»,	
з	яким	динамівці	зустрінуть-
ся	в	четвертому	турі,	теж	не	на	
провідних	ролях	у	цьому	євро-
кубку.	Втім	у	рідному	чемпіо-
наті,	за	аналогією	з	«Динамо»,	
угорський	 флагман	 веде	 ак-
тивну	боротьбу	за	«золото»	й	
наразі	ділить	чільну	позицію	з	
«Дебреценом».
	 «Біло-сині»	 також	 зму-
шені	 штовхатися	 на	 вер-
шині	 з	 конкурентом.	 І	 про-
довжують	 радувати	 своїх	
шанувальників,передусім	 ви-
сокою	результативністю	в	мат-
чах	чемпіонату.	При	цьому	за-

бивають	хлопці	Шовковського	
не	тільки	в	чужі,	а	й	у	свої	во-
рота.	Від	початку	сезону	моло-
дий	захисник	«біло-синіх»	Та-
рас	Михавко	вже	має	три	авто-
голи.
	 «Залиште	його	у	спокої.	Сьо-
годні	я	задоволений	його	грою	
—	і	в	плані	реалізації	задумів,	
і	його	першим	пасом.	Мабуть,	
йому	потрібно	пройти	через	ці	
випробування.	Ставте	мені	 ці	
запитання,	а	хлопця	не	чіпайте.	
Для	мене	це	взагалі	не	пробле-
ма.	Для	мене	неважливо,	що	в	
кожній	грі	хтось	із	наших	грав-
ців	 забиває	у	 свої	 ворота,	 аби	
тільки	ми	в	чужі	п’ять	забива-
ли»,	—	каже	Шовковський.
	 Не	бажає	збавляти	перемож-
ний	темп	й	«Олександрія»	і,	на	
диво,	продовжує	залишатися	в	
лідерах.	 «Мотивація	 хлопців	
змінилася.	Вони	слухають	нас,	
намагаються	покращити	свою	

гру.	Там,	де	ми	минулого	сезо-
ну	грали	внічию,	зараз	виграє-
мо.	Це	великий	плюс.	Ниніш-
нього	чемпіонату	України	ми	
часто	виграємо	з	мінімальним	
рахунком»,	—	пояснює	очіль-
ник	«Олександрії»	Руслан	Ро-
тань.
	 Як	приклад	сказаного	тре-
нером	—	мінімальна	перемога	
«олександрійців»	у	12-му	турі	
ЧУ	над	прямим	конкурентом,	
«Поліссям»,	 коли	 вирішаль-
ний	гол	підопічні	Ротаня	заби-
ли	на	83-й	хвилині.	При	цьому	
сама	гра	—	як	часто	буває	в	ду-
елях	лідерів	—	не	завершилася	
з	фінальним	свистком.	Після	
гри	керівництво	ФК	«Полісся»	
надіслало	 до	УАФ	відкритий	
лист	з	проханням	до	консуль-
танта	арбітражу	Асоціації	Ні-
коли	 Ріццолі	 пояснити	 спір-
ний	момент	із	непризначеним	
у	ворота	«Олександрії»	пеналь-

ті,	який	виник	на	90+3	хвилині	
матчу,	а	також	оприлюднити	
переговори	головного	арбітра	
та	суддів	VAR.
	 Згодом	УАФ	надала	у	від-
критий	 доступ	 матеріали,	 на	
основі	яких	судді	виносили	рі-
шення	про	відсутність	підстав	
для	пенальті.	Що	сказати,	на-
явні	 технічні	 можливості	 не	
дозволили	відеоасистентам	чіт-
ко	розгледіти	картинку,	тож	і	
після	детального	перегляду	ві-
деоповторів	рішення	про	влу-
чання	м’яча	в	руку	(чи	плече)	
залишилося	 спірним.	 Зреш-
тою,	у	світовому	футболі	вже	
не	раз	лунала	критика	на	адре-
су	самої	ідеї	VAR,	яка	не	гаран-
тує	100%	об’єктивності.	Хай	
там	як,	а	після	поразки	в	Олек-
сандрії	 «Полісся»	 відкотило-
ся	з	третьої	на	четверту	пози-
цію,	пропустивши	поперед	себе	
«Шахтар».	n

ФУТБОЛ

Мотивація творить дива
Після тривалих зусиль чинний чемпіон піднявся до призової трійки національного чемпіонату

n

Після важкої перемоги в Кубку країни над «Ворсклою» динамівці розгромили в чемпіонаті його останню команду.
Фото з сайту fcdynamo.com.

❙
❙

Перегравши «Чорноморець», «Шахтар» перескочив у турнірній таблиці ЧУ «Полісся» й став третім.
Фото з сайту shakhtar.com.

❙
❙

ТАБЛО

Чемпіонат України. Прем’єр-
ліга. 12-й тур. «Карпати» — «Лі-
вий берег» — 3:0, «Шахтар» — 
«Чорноморець» — 2:1, «Ворск-
ла» — «Колос» — 0:1, «Олександ-
рія» — «Полісся» — 1:0, «Динамо» 
— «Інгулець» — 5:2, «Оболонь» 
— «Верес» — 0:0, «Кривбас» — 
«Рух» — 1:1, «Зоря» — ЛНЗ — 1:2.
 Лідери: «Динамо», «Олександ-
рія» — 29 (по 11 матчів), «Шахтар» 
— 23 (11), «Полісся» — 22 (11), 
«Карпати» — 18, «Кривбас» — 18 
(11), ЛНЗ — 18, «Рух» — 15 (11), 
«Зоря» — 15.

* * *
 Кубок України. 1/8 фіналу. 
«Рух» — «Карпати» — 1:0, «Про-
бій» — «Буковина» — 0:1, ЮКСА 
— «Олександрія» — 1:4, «Вор-
скла» — «Динамо» — 1:2 ОТ, 
«Полісся» — «Кривбас» — 2:1, 
«Верес» — «Оболонь» — 2:1, «Вік-
торія» — ЛНЗ — 2:2, «Шахтар» — 
«Зоря» — 1:0. 

n
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 Зустрiлися два братки:
 — Я в Німеччині був, 10 тисяч 
марок за тиждень заробив.
 — Та ти ж за все життя стільки 
листів не напишеш.

* * *
 Молодик звертається до про-
фесора-сходознавця:
 — Шановний професоре, я 
прошу руки вашої доньки.
 — Відповідь я повинен дізна-
тися у Великого Дракона, як це за-
вжди робили мудреці на Сході.
 — У цьому немає необхід-
ності. Благословення вашої дружи-
ни я вже отримав.

* * *
 Сиджу в міліції, вимагають по-
яснити, чому я вийшла з рестора-
ну п’яною, сіла в машину за кермо 
і поїхала. Я не знаю, що вiдповi-

дати, оскiльки взагалі туди пішки 
прийшла.

* * *
 — Цилю, тобі давно пора за-
між.
 — Та знаю, але ніяк не можу 
знайти пристойного чоловiка, все 
про твого Сьому думаю.
 — Про мого Сьому?
 — Думаю, що, не дай Боже, 
зустрiну такого самого дурня.

* * *
 — А в цій камері сидить 
наша гордість, — каже начальник 
в’язниці відвідувачам.
 — Як це?
 — Коли він уперше потрапив 
до нас, то був неписьменним. Ми 
навчили його писати і читати. Те-
пер він сидить за підробку доку-
ментів...

Секретар НCЖУ Віталій Голубєв: «Праця журналістів 
недооцінена»

 По горизонталі: 1. Кухня на ко-
раблі. 4. Найбільше в Євразії прісно-
водне озеро. 7. Медична назва си-
няка. 9. «О, не журися за ..., ясним 
вогнем засвітилось воно, чистим, па-
лючим, як добре вино, вільними іск-
рами вгору злетіло!» (Леся Україн-
ка). 11. Російське місто, куди не ре-
комендують їздити зі своїм самова-
ром. 12. Річка на Луганщині й один 
з перших українських добровольчих 
батальйонів. 14. «Чи буде ..., чи буде 
кара царям, царятам на землі?» (Та-
рас Шевченко). 15. Російський поет 
і драматург, автор п’єси «Лихо з ро-
зуму». 16. Американський штат. 18. 
Представник таємної ложі «вільних 
каменярів». 19. Італійський вулкан. 
22. Давньогрецький музичний інс-
трумент. 23. Місто на Київщині, де 
розгорівся поліцейський скандал. 
24. Диригент церковного хору. 25. 
Біг на коротку дистанцію.
 По вертикалі: 1. Ніготь хижа-
ка. 2. Каша з кукурудзяного борош-
на. 3. Хутряні чоботи північних на-
родів. 4. Настінний світильник. 5. 
Невелике відео, що супроводжує піс-
ню. 6. Спартанський цар, який зуст-
рів персів під Фермопілами. 8. Ук-

раїнський композитор, автор музики 
до «Пісні про рушник». 10. Дбайли-
вий господар у Карпатах. 13. Затоп-
лена пригирлова частина річкової 
долини, що перетворилась у мілку й 
витягнуту затоку. 14. «Свати і боя-
ри, дружки і ... — за здоров’я моло-
дих вип’ємо горілки» (народна піс-
ня). 16. Фахівець, який знається на 
коштовностях. 17. Формений голо-
вний убір із козирком. 20. Гарячий 
чай із ромом чи коньяком. 21. Прі-
сноводна риба. 23. Домашня твари-
на, яку вважають атрибутом відьми.

Кросворд №44 
від 30 жовтня

Марія тКаЧеНКо

 Кім дуже засмучена 
несподіваним усклад-
ненням у стосунках зі 
своїм колишнім чо-
ловіком Каньє Вестом. 
Їхній шлюборозлучний 
процес було завершено 
ще в листопаді 2022-го, 
і, здавалося б, конфлікт 
давно залагоджено. Але 
тепер виникла нова про-
блема, пов’язана з їхні-
ми спільними дітьми. 
За словами приятель-
ки Кім, нові труднощі 
у стосунках колишньо-
го подружжя виникли 
цієї осені, коли стало 
відомо, що Каньє вирі-
шив перебратися на пос-
тійне місце проживання 
до Японії. Тому й вима-
гає, щоб до нього туди 
регулярно, на визначе-
ний за умовами розлу-
чення час, приїжджа-
ли спільні з Кім діти — 
одинадцятирічна Норт, 
восьмирічний Сент, 
шестирічна Чикаго та 
п’ятирічний Псалм.
 Найнеприємніше в 
цьому для Кім те, що 
Каньє, в принципі, має 
на це право. Адже їхні 
суперечки, що кипіли 
під час розлучення, за-
вершилися тим, що ек-
сподружжя домовило-
ся про рівну опіку над 
дітьми. Згідно з уго-
дою, Каньє і Кім мають 
рівні права у вихованні 
дітей. Кім розповідала 
у своїх інтерв’ю, ніби 
дійти згоди вдалося не 
одразу. Та вони все ж 
таки змогли це зроби-
ти, оскільки і для неї, 

і для Каньє захист ін-
тересів дітей найваж-
ливіший. І, як заявля-
ла раніше Кардаш’ян, 
вона завжди виступа-
тиме за те, щоб діти не-
одмінно проводили з 
батьком увесь належ-
ний час. Окрім того, 
репер повинен випла-
чувати аліменти в роз-
мірі 200 тис. доларів.
 Проте наразі ситу-
ація кардинально змі-
нилася. Одна річ — від-
правляти дітей до бать-
ка, що живе неподалік, 
і зовсім інша — якщо 
вони пів року прово-
дитимуть так далеко 

від неї, майже на ін-
шому кінці світу. Крім 
того, ситуація усклад-
нюється тим, що після 
розлучення Каньє вс-
тиг одружитися з мо-
деллю Б’янкою Цен-
зорі. І нова дружина 
Веста зовсім не подо-
бається Кардаш’ян.
 Б’янка встигла про-
славитися на весь світ 
тим, що всюди роз-
гулює зухвало одягне-
ною, точніше, прак-
тично роздягненою. І 
Кім боїться, що ця осо-
ба вплине на її дочок. 
При цьому перешкоди-
ти спілкуванню Норт і 

Чикаго з Б’янкою Кім 
не може, принаймні 
поки що. Єдине, що те-
пер залишається Кім, 
— спробувати через 
суд домогтися перегля-
ду угоди про опіку над 
дітьми.
 Звичайно, Карда-
ш’ян зовсім не прагну-
ла починати новий про-
цес проти Веста, вто-
мившись від першого. 
Але тепер у Кім, на її 
думку, не залишилося 
іншого виходу, окрім 
як почати позивати-
ся до Каньє знову. Зда-
ватися без бою вона не 
збирається. n

ЗІРКОВЕ ЖИТТЯ

Кім Кардаш’ян не збирається 
здаватися 
Вона готується позиватися до Каньє Веста через їхніх дітей

n

Кім Кардаш’ян і Каньє Вест зі своїми доньками. 
Фото з сайту marieclaire.ua.

❙
❙

7—8 листопада за прогнозами синоптиків

Київ: хмарно з проясненнями, без опадів. Вiтер західний, 
1-2 м/с. Температура вночi +3...+5, удень +5...+10. Після-
завтра вночі +2...+3, удень +6...+8.

Курорти Карпат: ясно, без опадів. 
Славське: вночі 0...-1, удень +2...+10. 
Яремче: вночі -1...-2, удень +1...+9. 
Міжгір’я: вночі -1...-2, удень +2...+10. 
Рахів: уночі 0...+1, удень +3...+10.
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